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продължава от брой 66

	 Днес	 престоят	 ми	 в	Тулум	
завършва.	 Не	 беше	 особено	
успешен	 –	 мислех	 да	 разгле-
дам	и	други	места	наоколо,	но	
не	 успях.	 Пътуването	 ми	 про-
дължава	към	Плая	дел	Кармен	
(Playa	 del	 Carmen),	 известен	
курортен	 град	 на	 Карибско	
море.	Имах	предварително	ку-
пен	 билет	 за	 ADO	 автобус	 и	
след	малко	повече	от	час	(раз-
стоянието	между	Тулум	и	Плая	
дел	 Кармен	 е	 60-70	 км)	 рано	
след	обед	пристигнах	на	авто-
гарата.	А	от	нея	до	хотела	бяха	
само	някакви	стотина	метра.

продължава на стр. 8

Пътеписите на
Георги Трендафилов

В Плая äел Кармеí

Хотелът ми в Плая дел Кармен

По ñлеäите íа иíäиаíñките цивилизации - Мекñико и Гватемала

Плажът до Парка на основателите. 
Късен след обед е и хората са малко

0898 908 202
sigma_gabrovo@abv.bgГаброво

бул. “Могильов“ 47, Тера мол, етаж  -1

Õората очакват разяñíителíа кампаíия 
за потреáителñките им права при 
въвежäаíето íа еврото  ñтр. 3

За áоãолюáивите 
хора, ñпаñили 
и íаправили 
äа ãрейíе 
150-ãоäишíия храм 
в ñ. Мичковци,
разказва в "Християни" 
Мариана Мандичева

Миглена ВъгленоВа

 Представяне	 на	 ре-
ализираните	 дейности	
по	 обновяването	 на	 Ре-
гионалния	 исторически	
музей	 и	 на	 Регионален	
етнографски	музей	на	от-
крито		„Етър“	ще	се	про-
веде	на	15	април
	 От	 16:00	 часа	 в	 РИМ	
–	 Габрово	 ще	 се	 състои	
презентация	 на	 обнове-
ните	 зали	 в	 реставри-
раната	 сграда	 на	 музея,	
която	 е	 недвижима	 кул-
турна	 ценност	 от	 нацио-
нално	значение.	
	 Е к с п о з и ц и о н н и т е	
пространства	 са	 обза-
ведени	 със	 съвременни	
мебели,	модерна	техника	
и	 оборудване.	 Фасадата	

и	вътрешните	помещения	
са	изцяло	пребоядисани,	
подновени	 са	 дограмите	

и	покривът.
	 Час	 и	 половина	 по-
късно	в	РЕМО	„Етър“	ще	

бъдат	 показани	 новите	
придобивки	 в	 музейния	
комплекс.	Близо	10.5	ми-

лиона	 лева	 са	 вложени	
за	 създаване	 на	 съвре-
менни	 условия	 за	 креа-

тивен	 културен	 туризъм.	
Мястото	 вече	 разполага	
с	 детски	 център,	 ремон-

тиран	 хотел,	 многофунк-
ционална	 музейна	 сгра-
да,	 реставрирани	 водни	
съоръжения,	база	за	обу-
чения,	 обновени	 излож-
бени	площи	и	други.
	 Инвестициите	 в	 два-
та	 музея	 са	 направени	
с	 финансовата	 подкрепа	
на	 Опиративна	 програ-
ма	 „Региони	 в	 растеж“	
2014-2020	 г.	 Габрово	 е	
единствената	 община	 в	
страната	 с	 два	 реализи-
рани	проекта	по	приори-
тетна	 ос	 6	 „Регионален	
туризъм“	на	процедурата	
„Развитие	 на	 туристиче-
ски	атракции“.
	 Събитието	е	отворено	
за	 медии,	 граждани	 и	
всички	 заинтересовани	
страни.

Преäñтавят оáíовеíите музеи РИМ и „Етър"

Ваня ДиМитроВа

На	 6	 април,	 около	
21:05	часа,	е	получен	сиг-
нал	 за	 пътнотранспортно	
произшествие,	 настъпило	
на	 път	 Севлиево-Габро-
во	 (близо	 до	 разклона	
за	 село	 Горна	 Росица),	
при	 което	 е	 пострадал	
47-годишен	колоездач.	На	
място	са	изпратени	екипи	
на	пътна	полиция	и	спеш-
на	помощ.	

Установено	 е,	 че	 не-
известно	 МПС	 при	 дви-
жение	в	посока	Севлиево	
е	 застигнало	 и	 блъснало	

колоездача.	
Пострадалият	 е	 от-

каран	 в	 МБАЛ	 „Д-р	 Тота	
Венкова“	 с	 фрактура	 на	
лява	 раменна	 кост,	 без	
опасност	 за	 живота.	 В	
рамките	 на	 образуваното	
досъдебно	 производство	
са	 предприети	 оператив-
но-издирвателни	 меро-
приятия	 за	 установяване	
на	 водача,	 предизвикал	
пътнотранспортното	 про-
изшествие.	

Служители	 на	 сектор	
„Криминална	 полиция“	
при	 РУ	 Севлиево	 са	 ус-
тановили,	 че	 извършител	

на	деянието	е	65-годишен	
габровец,	 който	 управля-
вайки	 т.а.	 “Ивеко“	 е	 уда-
рил	със	страничното	огле-
дало	велосипедиста,	след	
което	 е	 напуснал	 место-
произшествието.	 Работа-
та	 по	 случая	 продължава	
под	 надзора	 на	 прокура-
турата.

На	 9	 април,	 около	
16:20	часа,	е	получен	сиг-
нал	 за	 пътнотранспортно	
произшествие,	 настъпило	
на	 пешеходна	 пътека	 на	
бул.	 “Априлов“	 с	 постра-
дал	пешеходец.	

Продължава на стр. 2

Поñтраäаха колоезäач и пешехоäец 
в пътíотраíñпортíи произшеñтвия

Гаáровñките училища моãат 
äа въвеäат íови проãрами по 
проãрамираíе и äиãиталíи íауки 
ñ íова оáразователíа платформа
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Работа пРедлага
Миячка в кухня, от 14 до 
20.30 часа,  се търси на 
тел. 0885/069-027 [10, 8]

тРанспоРтна фиРМа от 
Габрово търси шофьор с 
категория С+Е за междуна-
роден транспорт, Инфор-
мация на  0897 877 260. 
[11, 10]
тъРсиМ шофьоР за 
нощна смяна (от 01:00 до 
06:00) за транспортиране 
на печатни издания. Трудов 
договор. Тел. 0878/848-
383. [10, 8]

пРодавач-консултант 
в кулинарен магазин, на 
смени,  се търси на тел. 
0885/069-027 [10, 8]
фиРМа тъРси готвач и 
помощник готвач, денна 
смяна - справки на тел. 
0885/069-027 [10, 8]
Жена за направа на за-
куски и баници, може и 
без опит, се търси на тел. 
0888/202-343. [11, 8]

винаРна „Рачо Ковача“ 
търси чистачка, само в не-
деля за няколко часа, 50 
лева надник - 0876/683-
768 [11, 7]
Механа тъРси готвач/ка 
за вечерна смяна – тел. 
0896/654-013 [11, 6]
човек за работа в стро-
ителството, с шофьорска 
книжка,  се търси на тел. 
0878/199-789 [11, 5]

тъРси да назначи по-
мощник готвач - 1700 лв, 
помощник кухня - 1200 
лв., майстор скара, може и 
почасово. Почивни и праз-
нични дни, 5 дни седмич-
но. Телефон за контакт: 
0888/310-981 [15, 3]
заведение тъРси бар-
мани/ки и сервитьор/ки. 
Справки на тел. 0899/96-
21-64.

готвач топла кухня за 
Слънчев бряг. Осигурена 
квартира и храна, се търси 
на тел. 0878/242-323 [5, 
4]
заведение тъРси гот-
вач/ка и помощник/чка 
кухня. Справки на тел. 
0899/96-21-64.

О Б Я В А
ЗА ПРИЕМАНЕ НА ВОЕННА СЛУЖБА НА ЛИЦА, ЗАВЪРШИЛИ 

ГРАЖДАНСКИ СРЕДНИ ИЛИ ВИСШИ УЧИЛИЩА
(заповед на командира на Националната гвардейска част

№ РД-143/19.03.2024г.) 
101 бр. вакантни длъжности за войници в
Националната гвардейска част – гр.София:

  1.  ГВАРДЕЙЦИ   - 88 бр.
  2. НОМЕР ОТ РАЗЧЕТ - 1бр.
  3. МЛАДШИ ОХРАНИТЕЛ - 1бр.
       4. МЛАДШИ ШОФЬОР  КАТ. „D” – 5 бр.
  5. МЛАДШИ ШОФЬОР  КАТ. „С+Е” – 1 бр.
          6. МЛАДШИ ШОФЬОР  КАТ. „С” – 5 бр.

ДОКУМЕНТИ СЕ ПРИЕМАТ  ДО 09.05.2024 г.
ВЪВ  ВОЕННО ОКРЪЖИЕ  – ГАБРОВО,  ул. „С. Врачански” 1А
Изисквания: образование – средно или по-високо;
-	ръст		175	÷	185	см.	(за	гвардейци)
-	да	не	са	по-възрастни	от	40	години,	лицата	отговарящи	на	услови-
ята	на	чл.141,	ал.6	от	ЗОВСРБ		да	не	са	по-възрастни	от	44	години	
към	датата		на	подписване	на	договора	за	военна	служба;
-	да	не	са	осъждани	за	умишлено	престъпление	от	общ	характер	;
-	да	няма	образувано	наказателно	производство;
-  да нямат друго гражданство;
- да притежават  свидетелство за управление на МПС  категория 
„С”
 „D” и „C+E”,  (за отделни длъжности).

 Подробна информация на тел. 0882552015;	 066/805531; 
066/800257,   справка     www.comd.bg

О Б Я В А
ЗА ПРИЕМАНЕ НА ВОЕННА СЛУЖБА НА ЛИЦА, 

ЗАВЪРШИЛИ ГРАЖДАНСКИ СРЕДНИ 
ИЛИ ВИСШИ УЧИЛИЩА

(заповед№ РД-101/28.03.2024г.)
2 бр. вакантни длъжности за ВОЙНИЦИ 

за военно  формирование от състава 
на Военно-географската служба: 24430 - Троян.

Длъжността, за които може да се кандидатства са:

„Младши шофьор в служба „Автомобилна тех-
ника“ 
В сектор „Логистика”

ДОКУМЕНТИ СЕ ПРИЕМАТ  до 08.05.2024 г. 
ВЪВ  ВОЕННО ОКРЪЖИЕ  – ГАБРОВО,  ул. „С. Вра-
чански” 1А

	 Изисквания:	-	да	имат	минимално	средно	обра-
зование;
-	правоспособност	–	шофьор	категория	„С”;	
-	да	не	са	по-възрастни	от	40	години;
-	да	са	годни	за	военна	служба;
-	да	не	са	осъждани;
-	да	нямат	друго	гражданство;
-	да	покриват	нормативите	за	физическа	годност.

Подробна информация на тел. 0882552015;	
066/805531; 066/800257  справка     www.comd.bg

066/87-04-89, 
0888/255-318

ГАРАЖНИ 
ВРАТИ

ЩОРИ 
КАСТЕЛО

външни, 
вътрешни

 AL, 
PVC

ДОГРАМА

Габрово, ул. “Козлодуй” 1
066/803-045, 0889/924-697

БЕЗПЛАТНИ 
ОЧНИ ПРЕГЛЕДИ
при поръчки на 
диоптрични очила: 
вторник и четвъртък
от 16.30 до 18.30 ч.

31 години

1 9 9 2

Ключът 
към уñпеха

Продължава от стр. 1
Установено	 е,	 че	

59-годишен	 мъж,	 упра-
влявайки	 лек	 автомобил	
“Дачия	 Сандеро“,	 не	 е	
пропуснал	 пресичащите	
на	 пешеходната	 пътека	
пешеходци	 и	 е	 блъснал	
14-годишно	момиче.	

Момичето	 е	 откарано	
в	 местната	 болница	 от	
своя	баща,	където	е	уста-

новена	контузия	на	десен	
лакът,	като	след	прегледа	
е	 освободено	 за	 домаш-
но	 лечение.	 Водачът	 на	
автомобила	 е	 напуснал	
местопроизшествието	
без	 да	 уведоми	 контрол-
ните	органи.	

Пътнотранспортното	
произшествие	е	обслуже-
но	 по	 административен	
ред.

Поñтраäаха колоезäач 
и пешехоäец в пътíо-
траíñпортíи произшеñтвия

СВетозар гатеВ

 Георги	 Спасов	 е	 на-
значен	 за	 главен	 съдия	
на	 двубоя	 от	 28	 кръг	 на	
първенството	 във	 Втора	
професионална	лига	меж-
ду	 съставите	 на	 „Янтра“	
и	 „Литекс“.	 Срещата	 е	 в	
събота,	13	април,	от	17:00	
часа.	 Асистенти	 на	 Спа-
сов	 на	 стадион	 „Христо	
Ботев“	 ще	 бъдат	 Георги	
Великов	 и	 Иван	 Иванов,	
а	 за	 четвърти	 рефер	 на	
двубоя	 е	 назначен	 Геро	
Писков.	 Представянето	
на	арбитрите	ще	оценява	
Милко	 Николов,	 също	 от	
столицата.						

Габровският	 арбитър	 Пе-
тър	Кузев	пък	получи	на-
ряд	за	следващия	мач	на	
ЦСКА.	След	победата	над	
вечния	съперник	„Левски“	
в	дербито	с	2:0,	червени-
те	 ще	 приемат	 „Пирин“	
на	 Националния	 стадион	
„Весил	 Левски“.	 Среща-
та	 е	 в	 петък,	 12	 април,	
от	 20:15.	 Помощници	 на	
Кузев	 ще	 бъдат	 Даниел	
Ников,	 също	 от	 Габро-
во,	 и	 Илиян	 Капарашев	
(В.	Търново).	За	четвърти	
съдия	 е	 назначен	 Геор-
ги	Гинчев	(В.Търново).	На	
ВАР	 ще	 бъдат	 Станимир	
Тренчев	 (София)	 и	 Иво	
Колев	(София).					

Столичíа ñъäийñка áриãаäа 
íа „Яíтра" – „Литекñ", Петър 
Кузев ще ñвири íа ÖСКА

Даян	 Хасан	 Шаер	 е	
млада	авторка	от	българо-
сирийски	произход.	Тя	оп-
ределя	 себе	 си	 като	мост	
между	 двете	 държави,	
древната	сирийска	култура	
и	 съвременното	 излъчва-
не	 на	 модерна	 европей-
ска	 жена	 се	 съчетават	 в	
нея	 и	 в	 литературното	 й	
творчество	 по	 интересен	
начин.

Писателската	дарба	 тя	
носи	в	сърцето	си,	но	не-
обичайната	й	фамилна	ис-
тория,	 развила	 се	 на	 два	
континента	и	в	две	твърде	
различни	 една	 от	 друга	
култури	 има	 своя	 принос	
за	 темите,	 които	 засяга	 в	
своите	книги.

"Сирия	 бе	 една	 неве-
роятна	 приказка	 	 преди	
войната,	 като	 да	 разтво-
риш	"1001	нощ"…,	потапяш	
се	 в	 нея.	 Всяка	 страни-
ца	 е	 уникално	 различна	
и	 красива.	 За	 съжаление	
войната	 отне	 части	 от	
тази	 приказка,	 но	 посте-
пенно	в	годините	виждам,	
че	 тя	 започва	 отново	 да	
съгражда	 себе	 си.	 Беше	
някакъв	 много	 интересен	
контраст,	 като	 два	 раз-
лични	 свята,	 което	 се	 е	
запечатало	 някъде	 в	 мен,	
защото	по-късно	се	ражда	
на	страниците	на	първата	
ми	 книга",	 казва	 самата	
писателка.

Първата	є	книга	-	"Има	

ли	 места	 в	 Рая",	 е	 книга	
за	 „историите,	 които	 ни	
променят	завинаги.	Това	е	
приказка	за	безсмъртните	
мечти	и	заличените	живо-
ти.	За	смелостта	на	младо	
момиче	 и	 за	 силата	 на	
духа,	която	идва	при	нас	в	
най-трудните	 ни	 моменти.	
За	 горещината	 на	 лятото	
и	 тази	 на	 любовта,	 която	
гори	вътре	в	нас.	И	за	не-
бето...	Това,	към	което	гле-
даме,	когато	имаме	нужда	
от	 Надежда.	 Но	 от	 тези	
небеса	не	падат	звезди,	а	

бомби.	 И	 не	 сбъдват	 же-
лания,	а	взимат	животи…“	

Великият	 Стефан	 Да-
наилов	 за	 втората	 книга	
на	 Шаер,	 наречена	 „Да	
откраднеш	 сърцето	 на	
Дявола“:	 „Признавам,	 че	
когато	 посегнах	 към	 ръ-
кописа	на	бъдещата	книга	
на	 Даян	 Шаер	 се	 под-
ведох	 по	 атрактивността	
на	заглавието.	Не	очаквах	
да	 намеря	 един	 дълбок,	
разтърсващ	 разказ	 за	
вечното	 човешко	 чувство	
-	 Любовта.	 Възхитен	 съм	

от	 умението	 на	 младата	
авторка	 да	 рисува	 неза-
бравими	 цветни	 картини,	
в	 които	 потапя	 съдбите	
на	своите	 герои.	Романът	
се	 чете	 на	 един	 дъх	 и	
не	 само	 заради	 препли-
тането	 на	 житейските	 им	
съдби,	 а	 заради	 дълбоко	
философските	 изводи	 за	
това,	 което	 ни	 се	 случва	
докато	 се	 вливаме	 в	 го-
лямата	човешка	навалица	
на	 времето,	 в	 което	 жи-
веем…“

Третата	книга	на	Даян	
Шаер	дава	отговор	на	въ-
проса	как	живее	в	Бълга-
рия	 сирийка,	 избягала	 от	
войната	заедно	с	трите	си	
дъщери.	Историята,	 която	
тя	 разказва	 в	 романа	 си	
„На	 моята	 майка	 Сирия“	
е	по	действителен	случай.

„Вдовицата	 	 на	 вре-
мето“		е	четвъртата	книга	
на	 писателката.	Тук	 Даян	
Шаер	 е	 коренно	 различ-
на	 от	 предишните	 си	 за-
главия.	 Книгата	 е	 в	 стил	
анти-утопия.	Както	самата	
Шаер	 казва:	 „Анти-утопи-
ята	 си	 е	 един	 измислен	
свят,	 който	 ти	 изграждаш	
в	своето	въображение	и	е	
много	 трудно	 да	 го	 изпи-
паш	така,	 че	читателят	да	
повярва	 в	 него...“.	 Сюже-
тът	 на	 историята	 е	 бази-
ран	на	 случка,	 преживяна	
от	самата	авторка.

Най-новата,	пета	книга	

на	 писателката	 се	 нарича	
„Събуди	 твореца	 в	 теб“	 –	
„Всеки	 от	 нас	 съдържа	 в	
себе	 си	 стотици	 истории,	
за	които	понякога	дори	не	
подозира.	 Тази	 книга	 ще	
ви	помогне	да	ги	изведете	
вън	 от	 себе	 си	 и	 да	 им	
дадете	 живота,	 който	 за-
служават.	„Събуди	твореца	
в	теб“	е	началото	на	едно	
приключение.	 Вашето	 не-
повторимо	 проглеждане	 в	
себе	си	и	отвъд	себе	си…“

В	 наръчника	 „Съ-
буди	 твореца	 в	 теб“	 на	
Даян	 Шаер	 читателят	 ще	
открие:изпитани	 стъпки	 и	
методи	 за	 развиване	 на	
личната	 креативност;	 лю-
бопитни	 факти	 от	 литера-
турния	 живот	 и	 работно-
то	 място	 на	 световноиз-
вестни	 автори;	 съвети	 за	
създаване	 на	 завладяващ	
сюжет;	 специално	 разра-
ботен	 въпросник	 за	 из-
граждане	 на	 пълнокръвни	
персонажи;	 упражнения,	
чрез	 които	 да	 приложите	
тайните	 на	 качественото	
писане;	отговор	на	въпро-
са	 „Как	 да	 издам	 своята	
книга?“

Срещата	 разговор	 с	
писателката	 Даян	Шаер	 и	
многоликото	 й	 творчество		
е	на	18	април	(четвъртък),	
от	 17.15	 ч.	 в	 читалня	 „Д-р	
П.	 Цончев“,	 I	 етаж,	 цен-
трална	 сграда	 на	 библио-
теката.

Пиñателката Даяí Шаер ãоñтува íа ãаáровци в 
Реãиоíалíа áиáлиотека „Априлов - Палаузов"

СВетлана МихайлоВа

Каним	 ви	 да	 се	 пото-
пите	 в	 един	 завладяващ	
разказ,	 който	 разкрива	
енигматичната	 личност	 на	
художника	 Генко	 Генков,	
истински	 визионер	 на	 на-
шето	време.

Чрез	 интимни	 интер-
вюта,	 навлизащи	 в	 живо-
та	 и	 работата	 на	 Генко	
Генков,	 документалният	
филм	предлага	поглед	към	
вдъхновението,	 страстта	 и	

креативността,	 които	 оп-
ределят	неговото	изкуство.

Зад	 проекта	 стои	 бур-
гаският	 режисьор	 Тодор	
Тодоров,	 а	 като	 събесе-
дници	във	филма	ще	види-
те	 актрисата	 и	 режисьор	
Боряна	Пунчева,	 художни-
ка	 и	 директор	 на	 Бурга-
ска	 художествена	 галерия	
„Петко	 Задгорски“	 Геор-
ги	 Динев,	 изкуствоведа	 и	
уредник	 на	 Софийска	 ху-
дожествена	 галерия	 Кра-
симир	Илиев	и	художника	

Илиан	Урумов.
На	 11	 април	

от	 17:30	 часа	
проектът	ще	бъде	
представен	 от	
автора	 Тодор	 То-
доров	 в	 зала	 7А	
на	 Музея	 на	 ху-
мора	и	 сатирата,	
а	 документални-
ят	филм	ще	бъде	
на	 разположение	
на	 посетителите	
през	 следващите	
месеци.

Генко	 Генков	 създава	
предимно	 пейзажи,	 които	
се	отличават	с	характерен	
авторски	почерк,	 ярък	 ко-
лорит	 и	 релефни	 повърх-
ности.	 Експериментира	 с	
различни	 похвати	 и	 тех-
ники	 на	 работа.	 През	 70-
те	години	разработва	въз-
можностите	на	различните	
материали,	 третира	 ма-
слената	боя	като	акварел,	
обработва	 повърхността	 с	
пясък	или	замества	четка-
та	с	нож.	

"Прочути íепозíати" - в Музея íа хумора и ñатирата от 11 април

http://www.comd.bg
http://www.comd.bg
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	 До	 26	 април	 училища-
та	 от	 областта	 кандидат-
стват	за	безплатен	достъп	
до	платформата	Буки.bg	и	
15	 нови	 програми,	 които	
могат	 да	 използват	 през	
следващата	учебна	година	

Училищата	 от	 Габро-
во	 и	 областта	 вече	 могат	
по-лесно	 да	 предлагат	 на	
своите	 ученици	 нови	 про-
грами	 и	 предмети	 по	 ак-
туални	 теми	 като	 програ-
миране	и	дигитални	науки.	

Това	е	 възможно	чрез	
новата	 образователна	
платформа	 HYPERLINK	
"https://buki.bg/"	 Буки.
bg,	 която	 дава	 достъп	 на	
училищата	 до	 15	 готови	
цялостни	програми,	разра-
ботени	уроци	и	материали,	
създадени	 от	 образова-
телните	 организации	 „Учи-
лищна	 Телерик	 Академия“	
и	„Технократи“.		

150 безплатни 
абонамента за 
училища в цяла 
българия 
Всички	 общински	 и	

държавни	 училища	 мо-
гат	 да	 кандидатстват	 за	
безплатни	 училищни	 або-
наменти	 за	 HYPERLINK	
"https://buki.bg/"	Буки.bg	и	
да	въведат	нови	образова-
телни	 програми	 още	 през	
следващата	учебна	година.	
За	 целта	 училищата	 тряб-
ва	 да	 попълнят	 формуляр	
за	 кандидатстване	 до	 26	
април	на	сайта	HYPERLINK	
"http://www.buki.bg/"	 www.
buki.bg.	

Първите	 150	 училища,	

които	 попълнят	 формуля-
ра,	 ще	 получат	 безплатен	
едногодишен	 абонамент,	
благодарение	на	 дарители	
и	партньори	на	„Училищна	
Телерик	Академия“.	

“Качественото	 учебно	
съдържание	 е	 ключово	 за	
подобряване	на	образова-
нието	и	изисква	постоянна	
адаптация,	за	да	отговоря	
на	 нуждите	 на	 учителите	
и	 учениците.	 Често	 учите-
лите	 нямат	 времето	 и	 ре-
сурсите	 да	 създадат	 нови	
учебни	 материали	 и	 про-
грами	 по	 актуални	 теми,	
които	да	отговорят	на	ин-
тересите	на	учениците.	За-
това	 създадохме	 Буки.bg”,	
споделят	Петър	Шарков	 и	

Ивайло	Бонев,	изпълнител-
ни	 директори	 на	 „Училищ-
на	Телерик	Академия“.	

КаК платформата 
помага на училищата 
и учениците 
HYPERLINK	 "https://

buki.bg/"	 Буки.bg	 осигуря-
ва	 достъп	 на	 училищата	
до	 напълно	 разработени	
авторски	 образователни	
програми	 с	 фокус	 върху	
дигитална	 грамотност,	 зе-
лени	 технологии,	 програ-
миране	и	 ключови	 умения	
за	успешна	реализация	на	
учениците.	Програмите	мо-
гат	 да	 бъдат	 въведени	 в	
училище	 като	 допълнение	
към	 общообразователните	

предмети,	 като	 факулта-
тивни	 и	 избираеми	 дис-
циплини	 или	 извънкласни	
дейности	 и	 занимания	 по	
интереси.	

Платформата	 подкрепя	
училищата	 да	 използват	
новите	програми	като	оси-
гурява	 всички	 необходи-
ми	 материали	 и	 насоки	
за	 учителите,	 за	 да	могат	
уроците	 да	 отговорят	 на	
нуждите	 и	 интересите	 на	
ученици.	

През	 учебната	 2024-
2025	 г.	ще	 са	 достъпни	 15	
програми,	 подходящи	 за	
ученици	от	III	до	XII	клас	и	
училища	 с	 различни	 про-
фили	и	специалности.	Про-
грамите	 са	 разработени	

от	 експерти	 с	 опит	 като	
преподаватели	 и	 са	 про-
веждани	в	школи	и	учили-
ща	 в	 страната.	 Учителите	
споделят,	 че	 програмите	
са	интересни	и	увлекател-
ни	 за	 учениците,	 а	 мате-
риалите	 са	 добре	 подгот-
вени	и	изискват	минимал-
на	 адаптация	 и	 усилия	 за	
преподаване.	

Буки.bg	надгражда	над	
15-годишния	 опит	 на	 „Учи-
лищна	 Телерик	 Академия“	
и	 „Технократи“	 в	 разра-
ботването	 на	 съвременни	
програми,	по	които	са	обу-
чени	над	25	000	ученици	в	
цяла	 България.	 От	 януари	
екипите	 на	 двете	 образо-
вателни	организации	рабо-
тят	 заедно,	 за	 да	 засилят	

ефекта	от	своята	работа	и	
заедно	 да	 предложат	 по-
голямо	 разнообразие	 от	
възможности	 за	 ученици,	
училища	и	учители	в	цяла-
та	страна.	

Платформата	 се	 реа-
лизира	 благодарение	 на	
стратегическо	 партньор-
ство	с	Фондация	„Америка	
за	България“	и	с	подкрепа-
та	 на	 общини,	 компании,	
частни	 дарители	 и	 парт-
ньори.	

„училищна телериК 
аКадемия“ в габрово 
и областта
„Училищна	Телерик	Ака-

демия“		е	лидер	в	провеж-
дането	 на	 образователни	
програми	 в	 сферата	 на	

дигиталните	 технологии	 и	
програмирането	 за	 учени-
ци	от	 III	до	XII	клас.	През	
последните	 пет	 години	
организацията	 е	 обучила	
над	 300	 деца	 и	 младежи	
от	 област	 Габрово	 през	
своите	безплатни	школи	в	
Габрово	и	Севлиево.

За	контакти	и	допълни-
телна	информация:

Павлина	Радославова,
Маркетинг	 мениджър	

на	„Училищна	Телерик	Ака-
демия“

Тел.	0885356075
Emai l : 	 HYPERLINK	

"mai l to :p . rados lavova@
t e l e r i k a c a d e m y .
com"	 p. radoslavova@
telerikacademy.com

Гаáровñките училища моãат äа въвеäат íови проãрами по 
проãрамираíе и äиãиталíи íауки ñ íова оáразователíа платформа

габриела руМеноВа

Над	77%	от	участници-
те	в	анонимна	онлайн	ан-
кета	 посочват,	 че	 желаят	
да	 има	 изрична	 забрана	
за	 връщане	 на	 „смесено	
ресто“	 –	 в	 лева	 и	 в	 ев-
рото.	 В	 предложения	 за	
обществено	 обсъждане	
законопроект	за	въвежда-
не	 на	 еврото	 в	 България	
се	 предвижда	 в	 първия	
месец	 след	 това	 събитие,	
дори	при	плащане	в	лева,	
рестото	 в	 магазина	 да	
бъде	приоритетно	 в	 евро.	
Изключение	 се	 допуска,	
ако	 търговецът	 няма	 дос-
татъчна	 наличност	 в	 тази	
валута.	 Хората	 обаче	 са	
на	мнение,	 че	 това	може	
да	 ги	 обърка	 и	 да	 ста-
не	 причина	 за	 нелоялни	
практики.	

В	 периода	 на	 двойно-
то	обозначаване	на	цени-

те	 (в	 лева	 и	 в	 евро)	 при	
съобщенията	 за	 намале-
ние	и	при	продажбата	на	
предварително	 пакетира-
ни	 стоки	 пък	 граждани-

те	 настояват	 всяка	 цена,	
която	 към	момента	 търго-
вците	са	длъжни	по	закон	
да	обявят	в	лева,	да	бъде	
посочена	и	в	евро.

Така	 например,	 над	
75%	от	респондентите	же-
лаят	при	кампании	за	на-
маление	 старата	 (редов-
на)	 и	 новата	 (намалена)	
цена	 да	 бъдат	 посочвани	
и	 в	 лева,	 и	 в	 евро.	Това	
ще	 има	 даде	 възможност	
да	 правят	 сравнение	 на	
цените	две	по	две.	Анало-
гично,	 над	 80%	 от	 вклю-
чилите	 се	 в	 проучването	
считат,	че	за	тях	ще	бъде	
по-лесно	и	удобно	цените	
на	продуктите,	за	които	е	
задължително	 посочване-
то	 на	 цената	 за	 единица	
мярка	 и	 за	 количеството	
в	потребителската	опаков-
ка,	 да	 бъдат	 обявявани	
върху	 етикета	 по	 следния	
начин:	 за	 единица	 мярка	
и	 за	 конкретното	 количе-
ство	в	лева	и	за	единица	
мярка	 и	 за	 конкретното	
количество	в	евро.	

В	 отговор	 на	 отворен	

въпрос	 хората	 препоръч-
ват	 „засилен	 контрол	 и	
реално	налагане	 на	 санк-
ции	 при	 нарушения,	 не	
контролният	 орган	 да	 оч-
аква	жалби	от	клиентите“.	
Потребителите	 настояват	
„да	не	се	допуска	"закръг-
ляне"	 на	 цените	 нагоре“,	
както	 и	 „да	 има	 гореща	
линия	 и	 сайт	 за	 сигнали	
за	 нередности	 и	 злоупо-
треби	 и	 изкуствено	 зави-
шаване	на	цени	под	пред-
лог,	че	еврото	е	виновно“.	
Потребителите	 искат	 още	
„двойното	 обозначаване	
на	цените	да	започне	час	
по-скоро	 и	 да	 продължи	
възможно	 най-дълго	 вре-
ме“,	а	някои	от	тях	насто-
яват	 „да	 няма	 преходни	
плащания	 и	 всичко	 да	 се	
заплаща	в	евро	и	с	карти	
от	първия	ден“.	

Включилите	 се	 в	 до-
питването	 искат	 да	 има	

повече	 разяснения	 за	
въвеждане	 на	 еврото	 по	
всички	медии	и	да	се	ор-
ганизира	 широка	 разяс-
нителна	 кампания,	 която	
да	 опровергава	 неверни-
те	 твърдения,	 във	 връзка	
с	 въвеждането	 на	 новата	
валута.		

Представители	на	биз-
неса	 пък	 настояват	 за	
максимално	 улеснение	
за	 търговците	 при	 обмя-
ната	 на	 валутите,	 за	 да	
се	 осигури	 своевременно	
редовно	 и	 достатъчно	 ко-
личество	евро	за	ресто	–	
нещо,	което	се	коментира	
в	законопроекта.	

„В	 Германия	 подготов-
ката	 беше	 по-дълга.	 Има-
ше	 двойни	 цени	 в	 евро	
и	 в	 марки,	 като	 първата	
цена	беше	в	 евро,	 а	 вто-
рата	 -	 в	 марки.	 Бях	 сви-
детел	 как	 една	 купувач-
ка,	 подведена	 от	 цената	

в	евро,	беше	взела	доста	
повече	стока	и	се	наложи	
да	върне	на	касата	доста	
продукти.	 Затова,	 цената	
на	 етикета	 трябва	 да	 е	
първо	в	лева	и	след	това	
в	 евро!“,	 споделя	 опит	 от	
Германия	наш	сънародник.			

Анкетата	 е	 създадена	
от	 некомерсиалната	 плат-
форма	 „Ние,	 потребите-
лите“,	 като	 до	 момента	
в	 нея	 са	 се	 включили	
около	 400	 човека.	 Може	
да	 гласувате	 до	 20	 ап-
рил	 тук:	 https://forms.gle/
vyMj4vKpi4QxhLp18	

След	 това	 резултати-
те	 ще	 бъдат	 обобщени	 и	
представени	на	внимание-
то	на	законодателя,	за	да	
бъдат	 отчетени	 колкото	 е	
възможно	 повече	 мнения	
на	всички	заинтересовани	
страни,	 включително	 на	
гражданите	 в	 качеството	
им	на	потребители.

Õората очакват разяñíителíа кампаíия за 
потреáителñките им права при въвежäаíето íа еврото

	 На	 на	 5	 и	 7	 април		
2024	г.	столицата	се	про-
веде	 13-то	 издание	 на	
Международния	фестивал	
за	 музика	 и	 танц	 на	 ис-
пански	 език	 и	 други	 ро-
мански	езици	„Abanico“.	
	 Проявата	 премина	
под	 егидата	 на	 Посол-
ството	 на	Испания	 и	 ин-
ститута	„Сервантес“.	Дря-
новските	 участници	 от	
читалище	 „Развитие-1869“	
превзеха	 сцената	 с	 от-
личните	си	изпълнения	и	
спечелиха	безброй	награ-
ди.	
	 Участниците	 бяха	
оценявани	 от	 16	 член-
но	 международно	 жури.	

Паралелно	 с	 това	 в	 му-
зея	 „Борис	 Христов“	 се	
проведе	 безплатен	 май-
сторски	 клас	 за	певци	с	
вокален	 педагог	 от	 Бе-
ларус	Вероника	Яновска.	
От	 Дряново	 присъстваха	
Яница	 Петрова,	 Тихомир	

Петров,	 Гергана	 Петрова	
и	Леон	Даниел.	
	 Изключително	 силна-
та	конкуренция	не	попре-
чи	 на	 талантливия	 Леон	
да	 стане	 лауреат	 на	 Го-
лямото	 Гран	 При	 за	 ка-
тегория	„Поп	музика	“	за	
всички	възрастови	групи.	
	 В	 надпреварата	 за	
класическа	 китара	 Леон	
спечели	първата	награда.	
Участниците	 във	 всички	
възрастови	 групи	 –	 пър-
ва,	втора	и	трета	от	кла-
са	 по	 модерен	 балет	 с	
ръководител	 Елеонора	
Дянкова,	 грабнаха	 пър-
вите	 места,	 а	 самата	 тя	
получи	сертификат	за	от-

лично	 представяне.	 Леон	
и	танцовите	формации	на	
Елеонора	 взеха	 участие	
в	 гала-	 концерта	 на	 наг-
раждаването.
	 В	 категория	 „испанска	
песен“	 Гергана	 спечели	
третото	място,а	в	катего-
рията	„италианска	песен“	
–	второ.	
	 Възпитаниците	 на	
Яница	 Петрова	 „Дрянов-
ски	 звънчета“	 завоюваха	
две	втори	места	в	катего-
риите	„италианска	песен“	
и	 „фолклор	 “.	 Думи	 на	
благодарност	 към	 всички	
участници	 и	 преподава-
тели	 които	 представиха	
отлично	родно	Дряново!

Дряíовчета ñ áезáрой íаãраäи от„Abanico"
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	 На	 3	 април	Министер-
ският	 съвет	 е	 приел	План	
за	 действие	 за	 периода	
2024-2026	 г.	 за	 изпълне-
ние	на	Националната	про-
грама	 за	 подобряване	 на	
майчиното	 и	 детско	 здра-
ве	 2021-2030,	 съобщиха	 от	
правителствения	 пресцен-
тър.		
	 Един	от	основните	при-
оритети	 в	 плана	 е	 про-
моцията	 на	 здраве,	 като	
са	 предвидени	 дейности,	
свързани	с	повишаване	на	
информираността	на	насе-
лението	 по	 въпросите	 на	

репродуктивното	 здраве	
и	 семейното	 планиране,	
бременността,	 раждането	
и	грижите	за	децата,	здра-
вословния	начин	на	живот	
на	 подрастващите	 и	 мла-
дите	 хора,	 превенция	 на	
рисково	 поведение,	 свър-
зано	 със	 здравето,	 както	
и	дейности	за	подкрепа	за	
родителите	 за	 развиване	
на	умения	за	грижа	за	не-
доносените	деца	и	децата	
с	 увреждания	 и	 хронични	
заболявания.
	 Друг	 акцент	 в	 плана	
е	 осигуряване	 на	 устой-

чивост	 на	 дейността	 на	
31	 Здравно-консултативни	
центъра	за	майчино	и	дет-
ско	 здраве	 (ЗКЦ),	 които	
функционират	 във	 всич-
ки	 областни	 градове.	 В	
тях	 лекари,	 психолози	 и	
социални	 работници	 оси-
гуряват	 консултативни	 и	
логистични	дейности,	свър-
зани	 с	 организиране	 на	
комплексното	 медицин-
ско	 наблюдение	 на	 деца	
с	 увреждания	 и	 хронични	
заболявания,	 бременни	 с	
повишен	медицински	риск,	
с	 патология	 на	 бремен-

ността	 или	 наличие	 на	
хронични	 заболявания	 и	
увреждания.	 Чрез	 ЗКЦ	 се	
финансират	и	изследвания	
и	 консултации	 в	 рамките	
на	 биохимичен	 скрининг	
за	бременни	за	оценка	на	
риска	от	раждане	на	дете	
с	 болест	 на	 Даун,	 други	
анеуплоидии,	 спина	 бифи-
да,	 аненцефалия	 и	 тежък	
дефект	 на	 коремната	 сте-
на.
	 Чрез	Плана	ще	се	оси-
гури	 и	 провеждането	 на	
неонаталния	 слухов	 скри-
нинг,	чиято	цел	е	ранно	от-

криване	и	навременна	ин-
тервенция	 при	 увреждане	
на	слуха	при	новородени.
	 Развитието	на	здравни	
и	интегрирани	здравно-со-
циални	 услуги	 с	 цел	 пре-
венция	 на	 усложненията	
при	деца	с	хронични	забо-
лявания	 също	 е	 сред	 ос-
новните	 приоритети,	 като	
се	 предвижда	 да	 бъдат	
разкрити	Центрове	за	ком-
плексно	 обслужване	 на	
деца	с	увреждания	и	хро-
нични	заболявания	и	Цен-
трове	 за	 специализирана	
здравно-социална	 грижа	

за	 деца	 с	 увреждания	 с	
потребност	 от	 постоянни	
медицински	 грижи.	 В	 тях	
ще	 се	 осигурява	 лечение,	
рехабилитация,	 специа-
лизирани	 здравни	 услуги,	
психо-социална	 рехабили-
тация,	 социална	 подкрепа	
и	 други	 с	 цел	 минимизи-
ране	 на	 увреждането	 и	
на	 последствията	 от	 него	
още	 в	 ранна	 детска	 въз-
раст,	 както	 и	 интегрирани	
здравно-социални	 услуги	
за	 децата	 с	 тежки	 увреж-
дания,	 които	имат	потреб-
ност	 от	 постоянни	 меди-

цински	 грижи.	 В	 част	 от	
центровете	ще	се	осигури	
възможност	 за	 предоста-
вяне	на	палиативни	грижи	
за	деца.
	 В	Плана	е	предвидено	
и	развитието	на	патронаж-
ни	 грижи,	 чрез	 които	 ще	
се	 предоставят	 домашни	
посещения	 за	 деца,	 свър-
зани	с	консултиране,	съве-
ти	и	информация	за	здра-
вословно	 отглеждане	 на	
децата,	пълноценно	хране-
не,	 здравословна	 и	 безо-
пасна	среда,	ранно	детско	
развитие	и	др.

	 Иновативни	 роботизи-
рани	ръкавици	вече	подпо-
магат	работата	на	рехаби-
литаторите	 в	 Отделението	
по	 физикална	 терапия	 и	
рехабилитационна	медици-
на	на	МБАЛ	–	Пазарджик,	
съобщават	от	болницата.
	 Ръкавиците	 за	 рехаби-
литация	PhysioX	са	особе-
но	подходящи	след	инсулт.	
Роботизираната	 ръкавица	
е	 идеална	 за	 хора,	 под-
ложени	 на	 рехабилитация	
и	 след	 хемиплегия,	 хеми-
пареза,	 както	 и	 при	 бо-

лни,	 страдащи	 от	 лоша	
подвижност	 на	 китката	 и	
пръстите.	Подходяща	е	 за	
пациенти	 с	 мускулна	 ат-
рофия,	 свити	 ръце,	 китка	
и	 пръсти.	 Препоръчва	 се	
при	 артрити	 и	 след	 орто-
педични	травми	в	областта	
на	китката	и	пръстите,	ин-
формират	от	там.
	 Роботизираната	 ръка-
вица	 има	 3	 режима	 на	
работа,	 които	 включват	
тренировка	 за	 разделяне	
на	 пръстите,	 тренировка	
на	захвата	на	ръката	и	ог-

ледална	терапия	(здравата	
ръка	 изпълнява,	 болната	
имитира	движението).
	 В	 зависимост	 от	 раз-
личните	 състояния	 на	 па-
циентите,	 курсът	 на	 реха-
билитацията	 и	 лечебният	
ефект	 са	 много	 различни,	
посочват	от	болницата.
	 Процедурите	 са	 без-
платни	само	за	пациентите	
на	 отделението.	 Допълни-
телно	лечение	с	роботизи-
раната	ръкавица	е	на	цена	
от	10	лв.	за	процедура.
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 В	 България	 замърсяване-
то	на	въздуха	се	нарежда	
на	седмо	място	сред	рис-
ковите	 фактори	 за	 преж-
девременна	 смъртност	 с	
около	11	000	смъртни	слу-
чая	 годишно,	 като	 9000	
от	 тях	 са	 поради	 фини	
прахови	 частици	 с	 раз-

мер	 <2.5	 микрометра	 в	
аеродинамичен	диаметър,,	
което	означава,	че	между	
15	 и	 20%	 от	 смъртните	
случаи	 поради	 най-чес-
тите	 хронични	 незаразни	
болести	 (сърдечносъдови,	
метаболитни	и	дихателни)	
у	нас	се	свързват	със	за-

мърсяването	на	въздуха.	
	 Това	 съобщи	 доц.	
д-р	 Ангел	 Джамбов	 при	
представянето	 на	 докла-
да	 „Превенция	 на	 забо-
ляванията,	 свързани	 със	
замърсяването	на	въздуха	
в	България	–	роля	на	на-
учните	 данни“	 по	 време	
на	пресконференция	на	5	
април.
	 По	думите	му	най-мно-
го	 за	 замърсяването	 и	
смъртните	 случаи	 у	 нас	
допринася	 комунално-би-
товото	отопление,	следва-
но	 от	 производството	 на	
енергия	 от	 топлоелектри-
чески	 централи,	 разнася-
ния	от	вятъра	прах,	както	
и	 селското	 стопанство.	
Възрастните	хора	и	онези	
с	 придружаващи	 заболя-
вания,	 децата,	 бременни-
те	 жени,	 домакинствата	
и	 общностите	 с	 по-ниски	
доходи	 и	 хората	 с	 дру-
ги	 съществуващи	рискови	

фактори	 са	 най-уязвими	
към	 здравните	 последици	
от	замърсяването	на	въз-
духа,	 категоричен	 беше	
доц.	Джамбов.
	 Той	 подчерта,	 че	 про-
дължителното	излагане	на	
замърсен	въздух	доприна-
ся	 не	 само	 за	 повишена	
смъртност	 сред	 населе-
нието,	 но	 и	 за	 намаля-
ване	 на	 качеството	 на	
живот	и	 трудоспособност.	
Над	 7%	 от	 общия	 брой	
години	на	живот	с	увреж-
дания	 в	 страната	 ни	 се	
дължат	 на	 заболявания,	
свързани	 със	 замърсява-
нето	на	въздуха,	което	ни	
нарежда	на	първо	място	в	
Европейския	съюз,	допъл-
ни	още	доц.	Джамбов.
	 На	 пресконференци-
ята	 проф.	 д-р	 Анжелика	
Велкова	 	 от	 лекарска	
мрежа	„Въздух	за	здраве“	
съобщи,	че	36%	от	бълга-
рите	са	с	лоша	и	неадек-

ватна	здравна	грамотност,	
като	се	позова	на	проуч-
ване	 на	 СЗО,	 направено	
сред	 17	 страни	 от	 Евро-
пейския	регион	в	периода	
2019-2021	 г.	 По	 думите	 й	
това	нарежда	страната	ни	
отново	 на	 първо	място	 с	
най-ниско	ниво	на	здрав-
на	 грамотност.	 Все	 още	
един	 от	 трима	 българи	
има	трудности	или	големи	
трудности	 да	 се	 справя	
с	 информация,	 свързана	
със	здравето.
	 Проблемът	със	замър-
сения	въздух	не	може	да	
бъде	 решаван	 на	 парче,	
каза	 д-р	 Александър	 Си-
мидчиев,	 председател	 на	
сдружение	 „Въздух	 за	
здраве“.	 „В	 нашата	 орга-
низация	сме	се	фокусира-
ли	 само	 върху	 здравните	
аспекти	 на	 въздушното	
замърсяване,	 но	 то	 има	
и	социални,	и	екологични	
аспекти“,	каза	той.

	 Зам.-министърът	 на	
здравеопазването	 доц.	
Михаил	Околийски	пък	за-
яви,	 че	 почти	 половината	
от	българското	население	
пуши,	употребява	алкохол	
и	 е	 със	 затлъстяване,	 а	
мръсният	въздух	е	допъл-
нителната	 „капка	 отрова“,	
която	 води	 до	 онкологич-
ни	 и	 сърдечносъдови	 за-
болявания.
	 По	 думите	 му	 анали-
тичният	 подход	 дава	 въз-
можност	 за	 формиране	
на	 научнообосновани	
изводи	 и	 препоръки	 за	
по-ефективно	 справяне	
с	 проблемите	 в	 областта	
на	 общественото	 здраве	
и	 околната	 среда.	 Доц.	
Околийски	беше	категори-
чен,	 че	 у	 нас	 има	 нужда	
от	политика,	базирана	на	
доказателства.	 „Надявам	
се	 да	 обърнем	 тренда	 и	
да	се	спасим	като	нация“,	
каза	той.

	 15-те	 милиона	 лева,	
които	 правителството	 взе	
решение	да	бъдат	отпусна-
ти	допълнително	за	неона-
тален	скрининг	и	скрининг	
на	 злокачествени	 ново-
образувания	 на	 шийката	
на	матката,	вече	могат	да	
бъдат	 преведени	 с	 обна-
родването	 на	 решението	
в	„Държавен	вестник“	на	5	
април..
	 6	 млн.	 лв.	 от	 тези	
средства	 ще	 се	 предос-
тавят	 на	 Министерството	
на	здравеопазването,	като	
3	 млн.	 лв.	 от	 тях	 ще	 са	

за	 бюджетна	 програма	
„Промоция	 и	 превенция	
на	 незаразните	 болести“,	
а	 другите	 3	 млн.	 лв.	 –	 за	
бюджетна	 програма	 „Ме-
дико-социални	 грижи	 за	
деца	в	неравностойно	по-
ложение,	 майчино	 и	 дет-
ско	здравеопазване“.
	 Останалите	 9	 млн.	 лв.	
ще	 са	 за	 увеличаване	 на	
трансфера	по	бюджета	на	
НЗОК	 за	 тази	 година	 за	
организирането	и	провеж-
дането	на	скрининг	на	рак	
на	маточната	шийка.
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Мръñíият възäух е виíовеí за 11 000 ñмъртíи ñлучая ãоäишíо
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Мръсният	въздух	е	виновен	за	11	
000	смъртни	случая	годишно
Мръсният	въздух	е	виновен	за	11	
000	смъртни	случая	годишно Д-р Джамбов е завършил медицина, има придобита специалност 

по обща хигиена (2020 г) и комунална хигиена (2023 г) и след-
дипломна квалификация в областта на психично здраве (2020 г). 

Има придобити степени доктор по хигиена (2017 г) и доктор на науките по психиатрия (2019 г). 
От 2022 г. е доцент към Катедрата по хигиена при Медицински университет – Пловдив, а от 2023 
г. е водещ изследовател (R4) и ръководител на изследователска група „Здраве и качество на 
живот в зелена и устойчива околна среда“, Програмата за стратегически изследвания и иновации 
за развитие на МУ – Пловдив (ПСНИИР-МУП). От 2020 г. е изследовател в Технически универси-
тет – Грац, Австрия. Има научни интереси и реализирани изследвания в България и чужбина върху 
влиянието на природната среда, транспортния шум и замърсяването на въздуха върху психичното 
здраве и хроничните незаразни заболявания. Член е на редакционните колегии на няколко прес-
тижни международни списания в областта на околната среда и здравето. През 2017 г. получава 
награда Rebecca James Baker Award на Международното общество за епидемиология на околната 
среда (ISEE), през 2019 г. голямата награда „Питагор“ на МОН за най-добър млад учен, а през 
2023 г. наградата „Питагор“ за утвърден учен в областта на науките за живота и медицината. 
През 2020 г. и 2021 г. е в Топ 1% на учените в класацията на Станфордския университет за вли-
яние върху световната наука, а през 2022 г. е в Топ 2% за цялостен принос в световната наука.

МС прие плаíа за äейñтвие по проãрамата за майчиíото и äетñко зäраве

Роáотизираíи ръкавици поäпомаãат раáотата 
íа рехаáилитаторите в МБАЛ – Пазарäжик

15 млí. лв. за ñкриíиíã íа РМШ 
влизат в МЗ и Зäравíата каñа

	 Съветът	 на	 СЗО	 по	
икономика	на	здравето	за	
всички	 установи,	 че	 най-
малко	 140	 страни	 призна-
ват	здравето	като	човешко	
право	в	конституцията	си.	
Въпреки	 това	 държавите	
не	приемат	и	не	прилагат	
на	практика	закони,	за	да	
гарантират,	 че	 население-
то	 им	 има	 право	 на	 дос-
тъп	до	здравни	услуги.	За	
това	алармира	Световната	
здравна	организация	в	на-
вечерието	 на	 Световния	
ден	на	здравето	–	7	април.
	 Според	 СЗО	 точно	
липсата	 на	 адекватно	 и	

приложимо	 законодател-
ство	е	причината	най-мал-
ко	4,5	млрд.	души	–	повече	
от	 половината	 от	 светов-
ното	 население,	 да	 не	 са	
били	 напълно	 обхванати	
от	основни	здравни	услуги	
през	2021	г.
	 За	 да	 се	 отговори	 на	
това	 тип	 предизвикател-
ства	 СЗО	 избира	 тази	
година	 Световния	 ден	 на	
здравето	 да	 бъде	 отбе-
лязан	 под	 мотото	 „Моето	
здраве	е	мое	право“.
	 От	 СЗО	 посочват,	 че	
тазгодишната	 тема	 беше	
избрана,	за	да	защити	пра-

вото	 на	 всеки	 навсякъде	
да	 има	 достъп	 до	 качест-
вени	 здравни	 услуги,	 об-
разование	 и	 информация,	
както	и	безопасна	питейна	
вода,	 чист	 въздух,	 добро	
хранене,	 качествено	жили-
ще,	 достойни	 условия	 на	
труд,	 чиста	 околна	 среда,	
свобода	от	дискриминация.
	 От	 СЗО	 подчертават,	
че	политиките,	които	имат	
отношение	 към	 здравето	
следва	 да	 бъдат	 импле-
ментирани	 в	 законодател-
ството	 във	 всички	 сфери	
на	обществения	живот:
	 Финансовото	 законо-

дателство	 трябва	 да	 на-
ложи	данък	върху	тютюна,	
захарта	и	алкохола.
	 В	 законодателство-
то	 регулиращо	 селското	
стопанство	 трябва	 да	 се	
въведат	мерки	 за	премах-
ване	на	трансмазнините	в	
храните	с	подходящи	огра-
ничения	 за	 хранително-
вкусовата	 промишленост,	
за	 намаляване	 на	 количе-
ството	антимикробни	сред-
ства	 в	 животновъдството	
и	растениевъдството	с	30-
50%	до	2030	г.
	 Трябва	 да	 бъдат	 спре-
ни	 субсидиите	 за	 изкопа-

еми	 горива	 и	 да	 се	 даде	
приоритет	 на	 слънчева,	
водна	 и	 вятърна	 енергия.	
Като	 друга	 мярка	 за	 по-
стигане	 на	 чиста	 околна	
среда	 трябва	 да	 бъде	 из-
градена	 велосипедна	 ин-
фраструктура	и	да	се	обо-
собят	 безопасни	 зони	 за	
движение	на	пешеходците.
	 Националните	 законо-
дателства	 трябва	 да	 заб-
ранят	 всички	 форми	 на	
дискриминация,	 а	 така	
също	и	равни	права	и	въз-
можности	за	достоен	труд,	
с	адекватно	заплащане	на	
медицинските	специалисти	

и	 работещите	 в	 сферата	
на	здравеопазването.
	 Също	 така	 законода-
телно	 трябва	 да	 бъде	 ре-
гламентиран	достъп	до	со-
циална	 и	 здравна	 защита	
при	 безработица),	 за	 да	
се	 намали	 уязвимостта	 на	
домакинствата	към	бедност	
и	да	се	противодейства	на	
отрицателните	 въздействия	
на	 неочаквани	 житейски	
събития	 върху	 доходите,	
богатството	или	здравето.
	 В	 образователни -
те	 системи	 трябва	 да	 се	
включи	здравното	образо-
вание	и	възпитание,	което	

трябва	да	намери	място	в	
учебните	програми	от	най-
ранна	възраст.
	 Инвестирайте	 в	 здра-
веопазване	-	това	е	призи-
вът	 на	СЗО	на	Световния	
ден	 на	 здравето.	И	 за	 да	
илюстрират	 тази	 необ-
ходимост,	 експертите	 на	
световната	 организация	
посочват,	 че	 в	 световен	
мащаб	 са	 необходими	 до-
пълнителни	 между	 200	 и	
328	 млрд.	 щатски	 долара	
за	 разширяване	 на	 пър-
вичното	здравеопазване	в	
страните	с	ниски	и	средни	
доходи.

СЗО: 140 ñтраíи призíават правото íа зäраве в коíñтитуциите ñи, íо íе прилаãат аäекватíи закоíи в тази оáлаñт
Световен ден на здравето тази година се отбеляза под мотото "Моето здраве е мое право" 

	 През	 последната	 седмица	 в	
Румъния	са	регистрирани	790	нови	
случая	 на	 морбили,	 съобщи	 На-
ционалният	 институт	 за	 общест-
вено	 здраве	 на	 страната	 (INSP),	
цитиран	 от	Аджерпрес.	 По	 данни	
на	института	починалите	от	инфек-
цията	вече	са	12.
	 За	периода	от	1	януари	2023	г.	
до	 7	април	2024	 г.	 са	потвърдени	
11	 397	 случая	 на	 морбили	 –	 най-
високият	 брой	 засегнати	 в	 целия	
Европейски	съюз.	Най-много	забо-
лели	 са	 регистрирани	 в	 окръзите	
Брашов	 –	 1800	 и	 Муреш	 –	 1125,	
както	 и	 в	 столицата	 Букурещ	 –	

1246,	отчитат	здравните	власти.
	 За	сравнение	–	за	цялата	2023	
г.	 Румъния	 е	 докладвала	 в	 Евро-
пейския	 център	 за	 контрол	 на	
заболяванията	(ECDC)	3419	случая	
на	 морбили.	 Това	 представлява	
85%	от	общия	брой	случаи,	докла-
двани	за	 годината	в	Европейския	
съюз/Европейското	 икономическо	
пространство.
	 Нарастващият	 брой	 на	 засег-
натите	 от	 инфекцията	 стана	 при-
чина	 здравното	 министерство	 на	
северната	 ни	 съседка	 да	 обяви	
на	 8	 декември	 миналата	 година	
национална	епидемия	от	морбили.

Румъíия: Нови 790 ñлучая íа 
морáили, епиäемията íе ñтихва

	 Близо	12	500	деца	са	с	не-
редовен	 имунизационен	 ста-
тус	 срещу	 морбили.	 Данните	
са	за	2023	г.,	когато	обхватът	
на	ваксинирани	с	първи	при-
ем	 срещу	 морбили	 е	 91,6%,	
а	с	втори	–	87,4%,	Това	съоб-
щават	 от	 сайта	 на	 кампания-
та	 „Плюсмен“,	 инициирана	 от	
Министерство	на	здравеопаз-
ването.	 От	 там	 подчертават,	
че	 инфекцията	 може	 да	 бъде	
елиминирана	 чрез	 ваксина-
ция,	но	за	целта	е	необходи-
мо	 да	 бъде	 постигнато	 над	
95%	ваксинално	покритие.

	 От	 „Плюсмен“	 припомнят,	
че	около	93%	от	имунизирани-
те	с	една	доза	ваксина	срещу	
морбили	 изграждат	 защитен	
имунитет.	 Проучвания	 показ-
ват,	 че	 ако	 ваксината	 е	 пра-
вилно	 поставена	 и	 е	 довела	
до	изграждане	на	антитела,	тя	
осигурява	пожизнен	имунитет	
при	 повечето	 здрави	 лица.	
След	прилагане	на	втора	доза	
95%	 от	 лицата,	 които	 не	 са	
изградили	имунитет	след	пър-
вата	доза,	вече	са	защитени.
	 По	 тази	 причина	 вакси-
нирането	 с	 две	 дози	 срещу	

морбили	 следва	 да	 е	 златен	
стандарт	 за	 всички	 имуниза-
ционни	програми,	категорични	
са	 експертите.	 В	 България	
двукратната	 планова	 имуни-
зация,	 която	 се	 извършва	 на	
13-месечна	възраст	на	детето,	
както	 и	 при	 навършване	 на	
12-годишна	възраст,	е	въведе-
на	 през	 1992	 г.	Това	 води	 до	
15-годишен	период,	в	който	се	
отчита	ниска	заболеваемост	и	
пълно	прекъсване	на	разпрос-
транението	на	морбили.
	 През	2023	г.	е	регистриран	
един	случай	на	морбили	у	нас,	

през	април	2024	г.	е	регистри-
ран	 нов	 случай	 на	 морбили.	
Последният	 взрив	 от	 морби-
ли	 у	 нас	 е	 регистриран	 през	
2019	 г.,	 когато	 са	 съобщени	
1231	случая	на	заболели,	сочи	
здравното	министерство.
	 Експертите	 припомнят	
още,	че	за	морбили	няма	спе-
цифично	 лечение.	 При	 30%	
от	 заболелите	 се	 докладват	
усложнения,	3-6%	от	случаите	
могат	 да	 завършат	 летално,	
като	в	държави	с	ниски	нива	
на	 имунна	 защита,	 този	 про-
цент	достига	30%.

Наä 12 000 äеца у íаñ ñа ñ íереäовеí имуíизациоíеí ñтатуñ ñрещу 
морáили, иíфекцията ñе елемиíира при 95% вакñиíалíо покритие
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ХРИСТИЯНИ
Мариана МанДичеВа

 
След	 като	 почти	 10	

години	 в	 църквата	 „Рож-
дество	 на	 Пресвета	 Бо-
городица”	 в	 с.	 Мичковци	
„не	е	отслужвана	Св.	Ли-
тургия	 по	 причина	 пору-
тената	 църква”	 –	 бе	 на-
писал	 през	 2012	 г.	 пред-
седателят	 на	 Църковното	
настоятелство	протойерей	
Станислав	 Хубчев,	 будни-
те	 балканджии	 от	 селото	
през	2008	година	запрятат	
ръкави	 и	 учредяват	 Ини-
циативен	 комитет	 за	 въз-
становяването	 на	 храма.	
За	 председател	 избират	
Мария	Велчева,	за	члено-
ве	-	кметът	на	селото	Сте-
фан	 Големанов,	 свещеник	
Станислав	Хубчев	–	пред-
седател	 на	 Църковното	
настоятелство,	 Георги	 и	
Мартин	Мандалиеви	–	по-
четни	 членове.	 Към	 тази	
дата	 храмът	 е	 облят	 от	
течове,	 с	 повреден	 таван	
и	покривна	конструкция,	с	
унили	от	забравата	икони,	
от	които	някои	липсват,	с	
колони	 на	 олтара	 и	 ико-
ностас	 пред	 разкапване,	
с	прогнила	дограма	и	дю-
шеме,	като	цяло	-	на	пра-
га	 на	 своето	 саморазру-
шение.	Влизането	в	църк-
вата	по	всякакъв	повод,	е	
немислимо.

По	решение	на	Иници-
ативния	 комитет	 предсе-
дателката	 му	 Мария	 Вел-
чева	 открива	 дарителска	
кампания	 за	 спасяването	
на	 храма,	 която	 получа-
ва	 гласност	 във	 в.	 „100	
вести”	 от	 23	 март	 2008	
година.

„Когато	 бях	 в	 първо	
отделение	 даскалът	 ни	
водеше	 на	 църква,	 под-
реждаше	 ни	 на	 балкона	
и	пеехме	заедно	със	све-
щеника.	В	този	край	дру-
га	църква	няма.	Тук	идва-
ха	 хората	 от	 съседните	
села	–	Джумрии,	Попари,	
Старилковци,	 Междене,	
Узуни	 –	 споделя	 в	 публи-
кацията	 Иван	 Проданов	
Велчев,	 роден	 и	 кръстен	
в	църквата	в	Мичковци	от	
дядо	си,	свещеникът	Иван	
Цанков	 Цонков.	 –	 Когато	
онбашията	дошъл	да	види	
имат	ли	местните	пари	да	
построят	 църквата,	 дядо	
Цоньо	му	показал	издутия	
си	пояс	 с	 думите:	 „Онба-
ши,	 ето	 ги	 жълтиците.”	 А	
всъщност,	 в	 катовете	 той	
бил	 наредил	 кремък	 от	
диканята.”					

„След	години	на	неве-
дение,	обикаляне	по	фир-
ми	и	набирането	на	част-
ни	 дарения,	 ремонтът	 за-
почна	през	лятото	на	2008	
г.	 с	 подмяна	 на	 плочите	
на	 покрива	 с	 цигли.	 По-
сле	 дойде	 ред	 на	 тавана	
–	всичко	беше	свалено	на	
земята,	 на	 изкърпването	
и	варосването	на	стените,	
на	 пода,	 за	 да	 се	 стиг-
не	 до	 основното	 –	 рес-
таврация	 на	 иконостаса	
и	 иконите.	Тук	 трябва	 да	
отдадем	 заслуженото	 на	
семейство	 Мандалиеви,	
които	с	морална	и	финан-
сова	 помощ	 допринесо-
ха	 съществено	 за	 облика	
на	 храма	 в	 сегашния	 му	
вид”	 –	 казва	 протойерей	
Станислав	 Хубчев	 в	 пуб-
ликация	във	в.„100	вести”,	

13	септември	2012	година.		
На	 8	 септември	 2023	

година	 църквата	 „Рож-
дество	 на	 Пресвета	 Бо-
городица”	 навърши	 150	
години.	Наранина	местни-
те	 хора	влизаха	в	двора,	

поздравяваха	 се	 тихо	 за	
празника,	 после	 прекрач-
ваха	прага	на	църквата	и	
палеха	 свещи	 с	 молитва	
пред	иконите.	Протойерей	
Станислав	 се	 подготвяше	
за	 Тържествената	 литур-
гия.	Пристигнаха	и	най-ча-
каните	 хора	 -	 семейство	
Мандалиеви	 -	 най-голе-
мите	 дарители	 и	 вдъхно-
вители	 на	 новия	 живот	
на	 храма	 от	 2008	 година	
насам.	 Заедно	 с	 Инициа-
тивния	комитет	и	неговия	
председател	 Мария	 Вел-
чева,	с	Църковното	насто-
ятелство,	миряни	и	частни	
и	 дарители	 от	 бизнеса,	
всички	 те,	 водени	 от	 вя-
рата,	 поставят	 в	 сърцата	
и	 умовете	 си	 обновява-
нето	 на	 храма.	 Комисия-
та	 по	 вероизповедания-
та	 подпомага	 ремонта	 на	
храма	с	6	хил.	лв.		

Днес	 църквата	 „Рож-
дество	 на	 Пресвета	 Бо-
городица”	 отваря	 врати	
на	 всеки	 християнски	
празник	 и	 за	 радост	 на	
очите	посреща	гостите	си	
грейнал,	 с	 бял,	 изящно	
реставриран	 иконостас	 и	
икони,	 подновен	 под	 и	
мазилки,	 светнали	 стени.	
Обстановка,	 която	 пре-
чиства	 душите	 и	 изпълва	
молбите	на	християните	с	
повече	вяра	в	Бог.

„Нека тази църква 
бъде душата на вашата 
енория“,	 пожела	 архи-
ерейският	 наместник	 на	
Габровска	духовна	околия	
отец	Руслан	Личев.

„С огромна	 радост	
направихме	 всичко.	 Днес	
много	се	вълнувам...	Този	
храм	 беше	 пред	 разруха.	
Но	 с	 душевността,	 с	 го-
товността	на	всички	хора,	
с	 подкрепата,	 с	 която	
едни	 на	 други	 си	 вдъх-
вахме	 вяра,	 успяхме	 да	
го	 въздигнем	 в	 този	 вид.	
Затова	 съм	 щастлива,	 че	
днес	 се	 пълни	 с	 повече	

млади	 хора.	 Съжалявам	
–	 имаше	 хора,	 които	 да-
доха	 не	 малък	 принос,	
но	вече	не	са	между	нас	
–	 Бог	 да	 ги	 прости,	 и	 да	
благослови	тези,	които	са	
тук.	Амин!”	–	каза	Стефка	

Мандалиева	 при	 получа-
ването	 на	 грамотата,	 с	
която	 Църковното	 насто-
ятелство	благодари	на	се-
мейство	 Мандалиеви	 за	
любовта,	 с	 която	 отдават	
безценен	труд	за	обновя-
ването	 на	 храма.	 „Благо-
дарим	за	 това,	 което	 сте	
успели	 да	 съхраните	 тук.	
Господ	 със	 сигурност	 ще	
ви	въздаде	за	това	благо-
деяние,	 което	 сте	 извър-
шили	в	неговия	Божи	дом.	
Раждането	на	Богородица	
възвестява	 радост	 в	 ця-
лата	 Вселена.	 Раждането	
на	Богородица	не	е	било	
по-различно	от	раждането	
на	всеки	един	от	нас.	Тя,	
със	 своя	 смирен	 живот,	
се	удостоява	с	тази	вели-
ка	Божия	милост	да	стане	
майка	 му.	 Примерът	 на	
живота	 на	 Света	 Богоро-
дица	 е	 пример	 за	 всеки	
от	нас”	-	каза	протойерей	
Станислав.

Кметът на Габрово 
Таня Христова	 бе	 изпра-
тила	поздравителен	адрес	
до	Църковното	настоятел-
ство	и	букет	цветя,	който	
бе	положен	пред	иконата	
на	Богородица.	„Уважаеми	

жители	на	село	Мичковци,	
благодаря	 ви,	 че	 продъл-
жавате	 да	 съхранявате	 и	
предавате	 на	 следващите	
поколения	 християнските	
ценности.	 Пожелавам	 ви	
повече	 млади	 семейства	
да	се	заселват	в	с.	Мич-
ковци,	а	тук	да	се	случват	
повече	венчавки.”	

Преди	 да	 започне	
Тържествената	 литургия	 
протойерей Станислав 
Хубчев се	 обърна	 към	
пристигналите	в	църквата:	
„В	 този	 празничен	 ден	
виждаме	храма	в	този	бо-
гоугоден	вид.	Това	става	с	
много	любов	помежду	ви,	
с	много	старание	и	усър-
дие	 това	 нещо	 да	 не	 ос-
тава	в	забвение.	Успявате	
да	 бъдете	 благодетели	 и	
украсители	на	храма,	но	и	
да	се	събирате	тук.

Днес	 почитаме	 го-
дишнината	 на	 този	 храм	
и	 трябва	 с	 любов	 да	 си	

спомним	 за	 всички	 наши	
предци,	 които	 са	 създа-
вали,	съхранявали	и	опаз-
вали	 тази	 светиня	 на	 с.	
Мичковци.	 Тя	 е	 строена	
във	 времена,	 които	 са	
били	 по-тежки	 от	 сегаш-

ните,	 но	 хората	 са	 има-
ли	 и	 повече	 любов,	 за	
да	 успеят	 да	 го	 съградят.	
Много	 са	 перипетиите	
през	които	нашите	предци	
са	преминавали,	за	да	го	
създадат.

Нека	Господ	дава	сили	
да	 се	 събираме	 по-често	
на	 празници	 и	 богослу-
жения.”

За	 стореното	 Стефка 
Мандалиева	 можеше	 да	
говори	много	дълго:

-	 Да	 даряваш	 е	 ра-
дост!	 Такава	 радост	 е,	
когато	 подаряваш…!	 Усе-
тила	съм	 го	с	душата	си.	
Иконостасът	 –	 той	 е	 на-
шия	лебед.	Всеки	детайл,	
който	 възстановявахме,	
искахме	 да	 му	 придадем	
силата,	 когато	 влезеш	
в	 храма,	 духът	 ти	 да	 се	
въздига.	 И	 днес	 толкова	
много	се	вълнувам,	защо-
то	 си	 спомних	 всичко	 за	
църквата	от	първите	стъп-
ки	-	смяната	на	каменните	
плочи	на	покрива	с	цигли,	
моментите	 на	 работа	 по	
иконите	 и	 иконостаса	 –	
всичко.	Не	очаквах	вълне-
нието	ми	така	да	изригне.	

Мартин Мандалиев – 
син:

- Дареното	е	от	душа.	
Любов	свише.	Занимавам	
се	 с	 православна	 иконо-
пис	 и	 когато	 дойдохме	 в	
Мичковци	 -	 гледам	 църк-
ва.	 Попитах,	 кой	 има	
ключ	да	я	отворим.	Тя	от	
години	не	бе	използвана.	
Е,	отвориха	я.	Бяхме	мно-
го	 впечатлени	 от	 видяно-
то,	 най-вече	 от	 иконите.	
И	 казах:	 Дайте	 да	 орга-
низираме	нещата	така,	че	
да	 започнем	реставрация	
на	 храма.	 Така	 започна	
всичко.	

Стефка Мандалиева: 
-	 Случи	 се	 съвсем	

като	 в	 приказките.	 Синът	
ми	 Мартин,	 си	 беше	 до-
шъл	от	Нидерландия	и	на	
рождения	 си	 ден	 точно,	
отваря	интернет	и	вижда,	
че	в	габровското	с.	Узуни	
се	 продава	 къща	 и	 каза:	
„Тук	 ми	 харесва!	 Нещо	
силно	ме	привлича.”	И	ни	
поръча:	 „Идете	 я	 вижте!”	
Живеем	 в	 София.	 Когато	
я	 видяхме,	 беше	 любов	
от	 пръв	 поглед.	 Аз	 мно-
го	 вярвам	 в	 знаците	 на	
съдбата.	 Къщата	 сега	 е	
наша.	Мичковци	преплете	
пътя	ми.	

Вече	 имам	 много	
близки	 тук,	 и	 в	 Габро-
во.	През	лятото,	почти	на	
шега,	решихме	да	дойдем	
уж	само	за	три	месеца,	а	
останахме	цели	шест.	Така	
тази	наша	любов	във	вре-
мето	 стана	 още	 по-сил-
на.	Когато	видяхме	храма	
колко	 е	 запуснат,	 той	 се	
превърна	 в	 част	 от	 жи-
вота	 на	 семейството	 ни.	
Постоянно	 коментирахме	
какво	можем	да	направим	
за	него.	

Видяхме,	че	хората	от	
селото	много	искаха	да	го	
ремонтират,	но	не	смееха	
да	 се	 хвърлят	 в	 първа-
та	 крачка.	 А	 има	 ли	 кой	
да	 я	 направи,	 хората	 се	
увличат.	 Така	 запалихме	
вярата,	 че	 всички	 заед-
но	 можем	 да	 направим	
нещо.	 И	 всеки	 откри	 с	
какво	може	да	бъде	поле-
зен	-	един	с	мазане,	друг	
-	с	майстори,	трети	-	с	ри-
суване	 и	 възстановяване	
на	иконите.	

Иконата	 на	 Богоро-
дица,	 явно	 от	 кандилото,	
беше	много	обгорена.	

продължава на стр. 6

Боãолюáиви хора ñпаñиха и íаправиха äа ãрейíе 150-ãоäишíия 
храм в ñело Мичковци „Рожäеñтво íа Преñвета Боãороäица”  

Месец март 2008 г. църквата преди ремонта Тържествена литургия в „Рождество на Пресвета Богородица”.  8 септември 2023 г. 

Стефка и Мартин Мандалиеви. 8 септември 2023 г.

Храмов празник на 8 септември 2012 г. Църковният двор е изпълнен с хора. 
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продължава от стр. 5
Може	 да	 звучи	 невероят-
но,	 но	 ни	 дойде	 някаква	
необяснима	 енергия.	 Кол-
кото	 повече	 работехме,	
толкова	 повече	 ни	 се	 ра-
ботеше.	 Посвещение,	 кое-
то	те	поглъща.	Хората	днес	
казват,	 че	 не	 са	 вярвали	
да	успеем	да	свършим	тол-
кова	много	работа.

Мартин Мандалиев: 
-	Искам	да	съм	повече	

време	в	България.	Вече	20	
години	 съм	 в	 Нидерлан-
дия,	 където	 водя	 ателие	
по	 източноправославна	
иконопис.	Когато	влязохме	
за	първи	път	в	църквата	-	
тя	 съвсем	 не	 изглеждаше	
така,	 както	 сега.	 Просто	
беше	 плачевна.	 По	 време	
на	 строително-ремонтни-
те	работи	бяхме	прибрали	
иконите	 при	 кмета	 на	 с.	
Мичковци	 -	 Стефан	 Голе-
манов.	 Иконите	 правихме	
с	майка	ми	–	тя	работеше	
по	орнаментите	и	детайли-
те,	останалото	аз.

Стефка Мандалиева: 
-	 Работихме	 с	 голяма	

радост.	Завършила	съм	Ху-
дожествената	 академия	 в	
София,	 но	 специалността	
ми	не	е	иконопис.	Иконите	
ги	 реставрира	 Мартин,	 а	
аз	 по-скоро	 бях	 по	 чи-
рашката	 работа.	 Ще	 се	
самопохваля	 –	 на	 олтара	
дверите	и	орнаментите	от-
горе,	са	мое	дело.

Мартин Мандалиев: 
-	Всяко	лято,	когато	си	

идвах	в	Мичковци,	вземах	
по	 няколко	 икони,	 които	
реставрирах	 вкъщи	 в	 Ни-
дерландия.	 След	 няколко	
години	решихме,	че	можем	
да	 включим	 и	 курсисти-
те	 ми,	 нидерландци.	 И	 се	
получи.	 Може	 би	 4-5	 го-
дини	 те	 идваха	 и	 заедно	
работихме	 през	 лятото	 по	
реставрацията.	 Помагаха	
в	орнаментиката,	в	почист-
ването	 и	 боядисването.	
Една	 част	 от	 детайлите	
–	 сребристо	 и	 златисто,	
са	тяхно	дело.	Бяха	силно	
впечатлени	 и	 много	 на-
стоятелни:	 „Хайде	 да	 вър-
вим	 в	 църквата!”	 Бяха	 я	
усетили	като	притегателно	
място.	

Стефка Мандалиева:
-	 Нидерландците	 бяха	

тръгнали	 за	 България	 без	
да	 знаят	 къде	 отиват,	 и	
казваха:	 „Ако	 не	 беше	
Марти,	ние	никога	нямаше	
да	 стъпим	 в	 тази	 стра-
на.	 А	 тя	 била	 прекрасна.	
С	 толкова	 хубави	 хора	 и	
обичаи.	 Вашите	 църкви	
са	 толкова	 респектиращи	
колкото	 и	 катедралите.	
Усетихме,	 че	 някъде	 там,	
душите	ни	се	чувстват	до-
бре.	И	ще	бъдат	разбрани.	
Молитвите	отправяме	като	
към	близък.”	Те	бяха	усети-
ли	 нашата	 религия.	 Няма-
те	 си	 представа	 сутрин	 с	
каква	 радост	 искаха	 кол-
кото	 се	 може	 по-рано	 да	
отиваме	 в	 църквата.	А	 ко-
гато	 свършеха	 работа,	 си	
правеха	 снимки,	 а	 когато	
се	 върнаха	 в	 Нидерлан-
дия,	 започнаха	 да	 правят	
български	вечери.	Това	за	
мен	 е	 част	 от	 магията,	 с	
която	храмът	ни	привлече.	
Беше	много	заразително	и	
необяснимо	енергийно.	

Съпругът	ми	Георги,	той	
почина,	 се	 занимаваше	 с	
електроника,	но	във	всяко	
свободно	време	тичаше	да	
помага	 в	 църквата.	 Беше	
много	 сръчен.	 Беше	 още	
жив,	когато	започнахме	да	
градим	 малък	 параклис	 в	
къщата,	 който	 нарекохме	
„Св.	 Георги”.	Така	животът	
ни	тук	тръгна	по	неочаква-
ни	от	нас	пътеки,	по-скоро	
пътища.	Тук	живеем	 осем-
девет	месеца	от	 годината.	
А	 Мартин	 започна	 да	 си	
прави	програмата	така,	че	
все	по-често	да	е	в	Бълга-
рия.	Обмисляме	да	започ-
нем	курсове	с	деца,	които	

са	 по-близо	 да	 нашата,	
българската	 душевност.	 В	
моето	детство	баба	ни	ни	
водеше	 на	 празниците	 в	
църква.	 После	 дойде	 вре-
мето,	 когато	 влизането	 в	
църква	 беше	 порицание.	
Минала	съм	през	този	пе-
риод,	 но	 съм	 намерила	
своя	път	към	вярата	и	ни-
кога	не	съм	я	губила.	

Мартин Мандалиев:
- Вяра	не	се	учи.	Вяра-

та	е	усет,	който	носиш.”
Протойерей Ста-

нислав Хубчев, председа-
тел на Църковното насто-
ятелство: 

-	Имахме	късмет	с	Ма-
рия	 Велчева	 като	 пред-
седател	 на	 Инициативния	
комитет.	Думата	късмет	не	
е	 християнска,	 но	 можем	
да	 го	 наречем	 орисия.	
Благодаря	 на	 Бога,	 защо-
то	 всичко	 беше	 от	 него,	
както	и	преминаване	през	
личната	 борба	 на	 всеки	

един	 от	 нас.	 Това,	 кое-
то	 споделях	 с	 Мария,	 то	
е	 моето	 лично	 дръзнове-
ние.	Идвайки	в	това	село,	
в	 този	 храм,	 всички	 го	
виждаха	 –	 аз	 нямах	 мно-
го	 голяма	 инициатива.	 Но	
споменах	 за	 всичко	 това	
и	 хората	 веднага	 поеха	
идеята.	 Било	 е	 редно	 аз	
да	задвижа	мотора,	какъв-
то	 е	 смисълът	 на	Църков-
ното	 настоятелство	 и	 на	
енорията.	 Оттам	 нататък	
с	 нищо	 не	 се	 занимавах.	
Свещеникът	 е	 служител.	
Той	идва	да	отслужи	бого-
служението,	 а	 енорията	 и	
настоятелството,	 и	 всички	
онези	са	богоукрасителите	
–	тези,	които	го	поддържат	
за	свое	спасение,	за	пре-
данието,	 за	 децата	 си.	Те	
направиха	 всичко	 и	 вло-
жиха	в	това	и	сърцето	си,	
и	дори	го	бранят	като	своя	
собствена	 идея,	 което	 е	
смисълът	на	всичко	онова,	

което	 се	 случи	 с	 участи-
ето	 на	 многото	 дарители,	
които	те	изпросиха.	Иначе	
Господ	прати	и	други	хора,	
като	 семейство	 Мандали-
еви,	които	вложиха	по	чу-
ден	 начин	 труд,	 средства,	
ум	 и	 талант.	 „Когато	 са	
събрани	 двама	 или	 три-
ма	 в	 Божието	 име,	 там	 е	
Христос,	там	е	църквата.”	

Така	 се	 стече	 моята	
съдба	 –	 Господ	 ми	 даде	
да	бъда	тук	като	млад	све-
щеник	 през	 2005	 година	
нищо	 не	 знаещ	 и	 не	 раз-
биращ	от	църковните	дела,	
само	с	инициативата,	коя-
то	 имам	 като	 потомък	 на	
семейството,	 в	 което	 съм	
живял.	 Отец	 Николай	 -	
Царство	 му	 Небесно,	 ста-
рият	 архиерей,	 ми	 преда-
де	 евангелие,	 кръст	 -	 той	
още	 се	 предава,	 и	 някои	
неща,към	които	имам	сан-
тимент	и	още	стоят	тук.	

Сутринта	 на	 празнич-
ния	8	септември,	край	гро-
бовете	в	двора	на	църква-
та	 пристъпваха	 възрастни	
мъж	 и	жена.	 Бяха	Андрей	
Кавалов,	 професор	 в	 Ле-
сотехническия	 универси-
тет	 в	 София,	 вече	 пенси-
онер,	 и	 неговата	 съпруга	
Ганка	 Кавалова.	 Връзката	
на	 проф. Кавалов	 със	 с.	
Мичковци	 е	 по	 майчина	

линия,	но	до	него	не	бяха	
стигнали	 сведения	 пред-
ците	 му	 да	 са	 участвали	
пряко	 в	 съграждането	 на	
храма.”

„Моят	 прадядо	 е	 йе-
ромонах	 Йосиф	 Сокол-
ски,	 който	 е	 погребан	 тук	
–	 каза	 проф.	 Кавалов.	 –	
Най-напред	 той	 дошъл	 в	
Мичковци	 като	 учител,	 но	
понеже	пеел	много	хубаво	
по	 кръчмите,	 го	 склонили	
да	 стане	 поп	 на	 църквата	
„Рождество	 Богородично”	
и	 остава	 неин	 свещеник	
докато	умира	тук,	в	Мичко-
вци,	на	21	април	1939	г.	За-
това	го	погребват	в	двора	
й.	Роден	през	1873	година	
и	 записан	 с	 тези	 имена,	
йеромонах	 Йосиф	 Сокол-
ски	 е	 бил	 доброволец,	
полкови	 свещеник	 на	 23	
пехотен	 Шипченски	 полк	
по	 време	 на	 Балканска-
та	 война	 и	 на	 20	 пехотен	
Добруджански	 полк	 през	
Първата	 световна	 война.	
Синът	на	Йосиф	Соколски	
Андрея	–	Ери,	е	имал	осем	
живи	деца	при	родени	12.	
От	тях	Александър	завърш-
ва	 медицина	 в	 Петербург	
и	става	лекар	–	той	умира	
тук,	Кина	–	също	е	лекар,	
Игнат	 е	 майстор	 строител	
в	Плевен,	Никифор	-	също	
завършил	 за	 лекар	 във	

Франция,	и	Денчо	 -	който	
е	моят	дядо.	Те	имат	и	две	
сестри	-	Стефана	и	Райна,	
които	 се	 омъжват	 в	 този	
край”	 –	 разказа	 за	 ро-
дословието	 си	 професор	
Кавалов.

„За	мен	вярата	е	всич-
ко.	 Когато	 видя	 църквата	
нещо	 отвътре	 ми	 напира,	
вълнувам	се	много”	–	каза	
съпругата	 на	 професора	
Ганка	 Кавалова,	 която	 е	
родом	от	с.	Жълтеш.	

Двамата	 останаха	 до	
края	на	Тържествената	ли-
тургия.

Специално	 за	 празни-
ка	на	църквата	бяха	дошли	
Петя	 Димитрова	 и	 нейни	
близки	от	 Габрово:	 „Идва-
ме	 за	 втори	 път	 -	 очите	
ми	 се	 отвориха.	 Храмът	
е	 много	 красив.	 За	 мал-
ко	 селце	 той	 е	 завидно	
спретнат,	 чист,	 подреден,	

с	 реставрирани	 икони.	
Във	 всичко	 личи	 любовта	
на	 хората.	 Благодарим	 на	
всички	тях.”	

Едни	от	най-рано	прис-
тигналите	 за	 празника	
бяха	 кметският	 наместник	
на	 Мичковци	 Георги	 Ван-
ков:	 „Радостен	 съм,	 за-
щото	малко	села	могат	да	
се	похвалят	с	възстановен	
храм.	 Днес	 хората	 идват,	
търсят	 къщи,	 заселват	 се	
-	 определено	 има	 събу-
ден	 интерес	 към	 селата.	
Критичен	съм	към	пътната	
инфраструктура	 -	 не	 каз-
вам	да	се	изгражда	нещо	
ново,	 а	 да	 се	 поддържа	
направеното.”	И	кметският	
наместник	 на	 с.	 Донино	
Ива	 Гъдева:	 „Днес	 хората	
може	 да	 са	 станали	 по-
рационални,	 но	 на	 първо	
място	 винаги	 трябва	 да	
бъде	 вярата	 и	 християн-
ските	ценности.”	

Пра-правнукът	 на	 кти-
тора	 на	 църквата	 Нено	
Цонков	 –	Нено Стефанов 
Цанков	 –	 член	 на	 Цър-
ковното	 настоятелство,	
за	 когото	 празникът	 беше	
особено	вълнуващ:	

-	 Делото	 на	 дядо	 ни	
Нено	 е	 от	 живо	 по-живо	
в	нашето	семейство.	Дядо	
ми	 Нено	 Цонков	 –	 исто-
рията	 е	 описала	 финал-

ната	 част	 от	 живота	 му,	
но	 това,	 което	 семейните	
предания	 разказват	 е,	 че	
той	незнайно	откъде,	прис-
тигнал	с	 една	вълча	 кожа	
на	 гърба	 си	 в	 село	 Мич-
ковци,	и	тук	е	овчарствал.	
Залюбил	се	с	най-хубавата	
мома	 в	 селото	 –	 нейната	
рода	не	го	искала,	защото	
бил	много	беден.	Дали	им	
една	 нивичка	 и	 докато	 я	
орат,	 намират	 делва	 със	
злато.	 С	 парите	 дядо	 ми	
Нено	 започнал	 да	 купува	
имоти	 в	 селото,	 създал	
дом,	 семейство	 –	 раждат	
им	се	трима	сина	-	Стоян,	
Цоньо	 и	 Иван,	 които	 ми	
идват	 чичовци,	 на	 които	
построява	 къщи	 в	 село-
то.	 Те	 стават	 основатели	
на	 читалището,	 изграждат	
училището.	 Родът	 ни,	 кой-
то	 тръгва	 оттук,	 в	 Мич-
ковци,	 е	 много	 голям	 и	 е	
разпръснат	 по	 целия	 свят	
-	Франция,	 САЩ,	Австрия,	
Германия.	 Всеки	 търси	
своето	 щастие	 по	 света	
благодарение	 на	 вярата.	
Фамилията	ни	е	на	99,99%	
вярваща.	Почитаме	Господ	
и	 това	 е	 силата,	 в	 коя-
то	вярваме.	Щастлив	съм,	
че	 православната	 вяра	
обедини	 и	 всички	 нас	 в	
селото,	 които	 успяхме	 да	
ремонтираме	 храма	 и	 той	
да	 бъде	 в	 този	 вид	 днес.	
Моите	 родители	 също	 по-
магаха	 докато	 бяха	 живи.	
Чувствам	 храма	 като	 на-
следство.	 Направен	 е	 на	
наша	земя,	изграден	с	па-
рите	 на	 дядо	 ми.	 Всичко	
това	 е	 описано,	 знае	 се.	
В	 наша	 фамилия	 всички	
имаме	 самосъзнанието	 да	
съхраним	 родовата	 памет	
и	сме	благодарни	на	дядо	
ни	Нено,	който	ни	е	закър-
мил	 в	 предприемачество,	
каквото	той	е	имал.	Носим	

ангажимента	 за	 поддър-
жането	 и	 опазването	 на	
храма	и	сме	замислили,	с	
помощта	 на	 дарители,	 да	
се	 направи	 беседка	 и	 да	
се	 сложи	 лед	 осветление	
около	 църквата.	 Фирмите	
ще	 помолим	 да	 ни	 помог-
нат	 с	 материали,	 а	 не	 с	
пари,	 което	 е	 прозрачно	
пред	Бога	и	пред	нас.”	

Накрая	 Пенчо Пенчев 
поиска	да	бъде	отслужена	
панихида	в	памет	на	заги-
налите	във	войните.	„Дядо	
ми	Иван	Пенчев	Иванов	е	
убит	 по	 време	на	Балкан-
ската	 война	 в	 Македония	
–	името	му	е	изписано	на	
плочата	отпред.	Аз	съм	му	
правнук,	 паметта	 за	 него	
в	семейството	ни,	е	жива.	
Предложих	 панихидата	 да	
бъде	 за	 него,	 за	 всички	
роднини	и	хора	от	селото,	
за	 дарителите	 на	 храма,	
които	 не	 са	 между	 нас.	
Днес	е	добър	повод.	Сла-
ва	 богу,	 че	 имаше	 такива	
хора,	 които	 възобновиха	
храма	 и	 нека	 Господ	 да	
помага	за	запазването	му.	
Неговата	 150-годишнина	 е	
гордост	за	хората	от	село-
то.	Дай	боже	да	има	ини-
циатива	и	на	други	места,	
където	православните	хра-
мове	имат	нужда	да	бъдат	
възстановени.”

Боãолюáиви хора ñпаñиха и íаправиха äа ãрейíе 150-ãоäишíия 
храм в ñело Мичковци „Рожäеñтво íа Преñвета Боãороäица”  

Мартин Мандалиев. 8 септ. 2023 г. Мария Велчева. 15 март 2008 г.

проф. Андрей Кавалов. 8 септ. 2023 г. Отец Станислав, Мартин Мандалиев, Стефка Мандалиева, отец Руслан. 8 септ. 2023 г.

 Нено Ст. Цанков. 8 септ. 2023 г.

Пенчо Пенчев. 8 септ. 2023 г. Отец Станислав и кмета  Стефан Големанов.  2012 г.
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КУХНЕНСКИ
ШКАфОВЕ 
ОфИС 
МЕБЕЛИ 

МЕБЕЛИ

0897 893 563
0897 843 667

ТИПОВИ 
И ПО ПРОЕКТ 
НА КЛИЕНТА

скРап, стаРи 
автоМобили
коли, бусове, ками-
они за части и скрап - 
0888/280-357

автоМобили под 
наеМ
VAIKAR RENTACAR от-
дава автомобили под 
наем - справки на тел. 
0999/009-008

пътна поМощ
ваЙкаР Роуд АСИСТЪНС 
- денонощна пътна помощ 
- 0999/009-008.

изолации
алпинисти, скеле - 
0898/907-400.
алпинисти - 0899/321-
190
вътРешни и външ-
ни изолации със скеле - 
0896/655-839.

стРоителство
къРти и пробива - справ-
ки на тел. 0897/832-363.
РеМонт или изграждане 
на нов покрив, направа на 
подпорни стени и дренажи 
и други - справки на тел.  
0896/183-637.
услуги с мини и ком-
биниран багер, вишка - 
справки на тел. 0897/42-
93-74.

тРанспоРтни услуги 
със самосвал - 0895/051-
355
фиРМа изгРаЖда, ре-
монтира или събаря - обез-
опасява всякакви покриви. 
Изгражда навеси, огради, 
подпорни стени, дренажи 
и други на най-ниски цени 
и с високо качество. Тел. 
0895/752-838.
фиРМа събаРя, почиства 
за сметка на материалите - 
тел. 0896/183-637.
гРуб стРоеЖ, огради, 
подпорни стени. Ремонти - 
0893/756-323. [33, 23]
подпоРни стени, из-
граждане на септични ями, 
полагане на бетонни по-
криви, измазване на капа-
ци, комини. Важи за цяла-
та област. 0897/390-194 
[25, 13]
изгРаЖдане на покрив, 
навеси, улеци, ремонта на 
покриви, външна изолация, 
дренажи, тенекеджийски 
услуги, работим навсякъде 
- 0888/020-187 [22, 13]

къРтене и рязане - 
0896/655-839.
хидРоизолации на по-
криви, гаражни плочи, са-
ниране, ремонт и направа 
на покриви - 0882/471-
678 [22, 13]
пРенаРеЖдане на по-
криви, вътрешни и външ-
ни строителни услуги, из-
олации - 0897/878-809, 
0877/364-514 [22, 13]
РеМонт на стари покри-
ви, хидроизолация, под-
мяна на улуци и варови 
мазилки - справки на тел. 
0876/416-716. [17, 3]

вътРешен РеМонт

паРкет, дЮшеМе - 
редене, БЕЗПРАХОВО 
циклене, фино шлай-
фане, лакиране - 
монтаж на ламиниран 
паркет - 066/86-61-
43, 0889/286-025.

безпРахово циклене - 
0887/040-471.

бои, Мазилки
шпакловка, боя, обръ-
щане врати и прозорци 
- тел. 0885/544-025 [11, 
10]

коМини
пРофесионално по-
чистване на комини - от-
горе и отдолу. ПО ВСЯКО 
ВРЕМЕ - справки на тел. 
0897/704-502.

коМиночистач с 
опит. Чисти отгоре и 
отдолу. 50 лв. Анто-
ни. 0894/52-52-58.

коМиночистач по нова 
технология - 0896/658-
774, 0898/538-938

РеМонт на електРоуРеди 
РеМонт на д. електроуре-
ди - 0899/439-467.
РеМонт на перални в 
Габрово - 0888/294-214 
[24, 21]
ел. уРеди поправям - 
справки на тел. 0894/220-
509 [15, 2]

почистване
почистване на апар-
таменти, къщи, мазета - 
0877/738-156

почистване на двор, 
изхвърляне на боклук, 
събаряне на покриви, 
пренасяне на багаж. 
Изкупуване на желя-
зо. Тел. 0893/921-083. 
[22, 6]

почистване на места, 
събаряне на стари къщи - 
0893/756-323 [30, 5]
почистване на мази, 
тавани, апартаменти и 
др.помещения - 0898/911-
971 [3, 1]

косене
косене, Рязане, ма-
шинно цепене на дърва - 
0879/641-339
пРеМахване на всякаква 
растителност - 0885/409-
003
кося, чистя - 0889/531-
853. [22, 18]

услуги
Рязане, кастРене на 
опасни дървета (АЛПИ-
НИСТ) - 0884/942-942.
пРане на килими, дивани, 
автосалони - 0895/055-
221 [20, 1]

вик
Машинно отпушване, 
ВиК ремонти - 0887/680-
034.
вик РеМонти и отпушва-
не на канали - 0894/220-
509 [15, 2]

пРодава МатеРиали
стРоително скеле, вто-
ра ръка, 100 кв. м, 1950 
лв. продава 0885/756-828 
[2, 1]

пРодава обзавеЖдане
коМплект ъглов диван, 
маса и три стола, чисто 
нови продава  0888/949-
217. [15, 13]
готваРски печки прода-
ва: Веко (нова), Електро-
лукс и Раховец-2 се про-
дават на тел. 0898/598-
121 [5, 4]

пРодава Разни
доМашни електРо-
уРеди  и телевизори - 
0899/439-467
енеРгоспестяващи 
отоплителни печки - . 
0899/439-467

за стопанството
безплатна пилеш-
ка тор, с. Междене - 
0887/680-052 [11, 10]
обоРска тоР - 4 лв./
чувала, с транспорт - 
0878/650-456 [22, 19]

купува Разни
стаРа нафта се купува 
на тел. 0895/752-838.

пРодава Машини

МотоР-РедуктоР, въ-
тРешен, за пелетна го-
релка 21K6GN-c, НОВ, 
за 150 лева продава 
0887/611-753 [30, 14]

асинхРонен МотоР GGM 
-25W 1250rpm 80х80mm, 
ID K8IG25NC с редуктор 
GGM -K8G200B 80x80mm 
6.3 оборота, подходящ за 
шнек на пелетна горелка, 
нов, за 200 лева  продава 
0887/611-753 [30, 24]

отопление
наРязани дъРва 
- метрови, в чували - 
0892/329-728.
„Мг-лес“  пРодава  дър-
ва за огрев - 0887/547-
499, 0878/513-655.

дъРва за огрев - справ-
ки на тел. 066/823-712, 
0887/620-535, 0876/162-
172.
сухи и сурови, нацепени 
дърва продава, 140 лв. - 
справки на тел. 0895/752-
838
нацепени, суРови 
и сухи дърва 140 лв. - 
справки на тел. 0896/183-
637
дъРва в чували и разпал-
ки. Безплатна  доставка. 
Тел. 0884/709-093.

нацепени дъРва, раз-
палки. Безплатен транс-
порт. Незабавна доставка. 
0895/252-686.
дъбови за огрев - наце-
пени, разпалки, с безпла-
тен транспорт, се прода-
ват на тел. 0877/471-466.
дъРва за печки и камини 
за 140 лв. се продават на 
тел. 0876/583-472.
букови дъРва - наряза-
ни и нацепени, разпалки. 
Безплатен транспорт. Тел. 
0877/191-102.

дъРва за огрев - наряза-
ни и нацепени, се прода-
ват на тел. 0876/437-140.
наРязани и нацепени  
дърва - бърза достав-
ка, се продават на тел. 
0877/108-825.
наРязани и нацепе-
ни букови и дъбови дър-
ва се продават на тел. 
0876/839-779.
дъРва за огрев - метро-
ви, нарязани и в чували -  
справки на тел. 0877/69-
04-78. [33, 18]

иМоти пРодава
къща в с. Добромирка  - 
15 000 лв., се продава на 
тел. 0885/168-782 [33, 4]
вила в село Ангелов - 40 
000 лв., се продава на тел. 
0885/168-782 [33, 4]
двуетаЖна къща в с. 
Добромирка  - 19 000 
лв., се продава на тел. 
0885/168-782 [33, 4]
етаЖ от къща в гр. Дряно-
во - 25 000 евро, се про-
дава на тел. 0884/796-221 
[33, 4]
къща в с. Дамяново - 30 
000 лева, се продава на 
тел. 0884/864-445 [33, 4]

иМоти купува
плевня или къща, стара 
-  за материалите, купува 
0895/752-838
стаРи сгРади за мате-
риалите, купува 0896/183-
637

евтина къща, може и 
полусъборена, се купува на 
тел. 0895/752-838.

иМоти тъРновгРад 
търси за свои клиенти 
къщи в селата в област 
Габрово - 0895/476-
397 [33, 22]

апаРтаМент от СОБСТВЕ-
НИК. ПЛАЩАНЕ ВЕДНАГА,се 
купува на тел: 0892/332-
331 [15, 1]
двустаен апаРта-
Мент се купува на тел: 
0899/222-638. [15, 1]

иМоти дава под наеМ
кваРтиРа сРещу помощ-
ница в домакинството - 
0899/439-467.
нощувки - 0899/439-467
стая - 0899/439-467.

нощувки
нощувки - тел. 0888/254-
625.

еРотика
еРотичен МасаЖ - 
0894/277-849. [21, 3]
53 г., 50 лв. - 1 ч., 
100 лв. - цяла нощ - 
0877/215-764 [3, 3]

Обявите за рабОта предлага/търси 
 - четете на стр 2

ясновидство
гледане на коран, предсказване за бъдеще и за мина-
ло, събиране на разделени семейства, лекуване депре-
сии, леене на куршум - 0885/408-128 [4, 4]

лекаРи
психиатъР и невРолог д-р трифонов, Габрово, 
тел. 0885/251-655.
д-Р МаРина санкева, специалист коЖни и ве-
неРически болести, естетична деРМатология, 
гр. Габрово, ул. „Брянска“ 11, понеделник, вторник, 
сряда и петък от 10.00 до 17.00 часа. Записване на 
тел. 066/800-140

лечение
кРисталотеРапия - 0876/490-090.

пРевози
тРанспоРтни услуги 
със самосвал - 0895/051-
355
тРанспоРт с камион до 
3.5 тона, самосвал, до-
керски услуги - изнасяне,  
пренасяне, изхвърляне 

на мебели, пренасяне на 
строителни и други тежки 
товари, извозване на не-
нужна покъщнина, стро-
ителни отпадъци до сме-
тището - справки на тел. 
0898/780-448
тРанспоРт с бус, 80 ст. 
- 0897/813-333 [20, 2]

билети, пътувания
автобусни, саМолет-
ни БИЛЕТИ - 066/80-49-
48, 0887/83-61-73.
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 продължава от страница 1
	 По	 разположение	 и	
вътрешен	 двор	 той	 при-
личаше	на	този	в	Тулум,	
но	 само	 толкова.	 Няма-
ше	 басейн,	 а	 интерио-
рът	 на	 стаята	 създава-
ше	впечатление	за	нещо	
доста	 овехтяло.	 Но	 не	
му	 отдадох	 голямо	 зна-
чение.	Плая	дел	Кармен	
бях	избрал	за	тридневна	
почивка	 преди	 срещата	
ми	със	столицата	Мекси-
ко	 Сити,	 където	 щях	 да	
остана	цяла	седмица.
	 И	нещо	много	важно.	
Тук	 има	 хипермаркет	 на	
Walmart.	 Посещавах	 го	
всеки	ден,	за	да	купувам	
вода	 и	 бира.	 Е,	 и	 нещо	
за	хапване.	Но	това,	към	
което	обикновено	се	на-
сочвах	–	сухите	колбаси	
–	 и	 тук,	 и	 навсякъде	 в	
Мексико	бяха	много	скъ-
пи.	 Чакайки	 реда	 си	 на	
една	 от	 дългите	 опашки	
пред	касите,	виждам,	че	
пред	 съседната	 каса	 се	
е	 наредила	 млада	 двой-
ка,	 младеж	 и	 девойка,	
които	 ми	 се	 усмихват.	
Спомням	 си	 ги,	 позна-
вам	 ги	 отнякъде,	 но	 от-
къде?	И	 каква	 беше	 на-
родността	им?	Оказа	се,	
че	 сме	 били	 заедно	 на	
пътуванията	 до	 Яшчелан	
и	 Бонампак,	 но	 както	 е	
известно,	 само	 аз	 про-
дължих	 за	 Гватемала,	 а	
те	 са	 се	 върнали	 в	 Па-
ленке.	И	са	от	Германия.	
Приятно	 беше	да	 се	 ви-
дим	отново	 и	 да	 разме-
ним	 по	 няколко	 думи!	
Това	 беше	 втората	 ми	
подобна	 среща	 в	 това	
пътуване!
	 Съвсем	 естествено,	
най-важното	 нещо	 в	
Плая	дел	Кармен	е	пла-
жът.	Късно	след	обед	се	
отправям	към	него.	Той	
е	само	на	200	м	от	хо-
тела	ми.	Но	преди	да	
го	 достигна,	 виждам	
красива	 камбанария,	
а	зад	нея	–	сред	пал-
ми	 и	 друга	 тропиче-
ска	 зеленина	 –	 мал-
ка	бяла	църква	с	ин-
тересна	 архитектура.	
Това	е	католическият	
параклис	 на	 Дева	
Мария	 от	 планина-
та	 Кармел	 (Capilla	
de	 Nuestra	 Senora	 del	
Carmen),	 която	 е	 покро-
вителка	 на	 рибарите.	 А	
Плая	 дел	 Кармен	 въз-
никва	като	рибарско	се-
лище	и	местните	жители	
силно	 желаели	 да	 имат	
храм,	 в	 който	 да	 почи-
тат	 своята	 закрилница.	
Параклисът	 е	 построен	
през	 1960	 г.	 и	 е	 част	от	
по-голяма	църква	със	съ-
щото	име	в	централната	
част	 на	 града.	 Днес	 па-
раклисът	се	е	превърнал	
в	 най-желания	 и	 търсен	
храм	 за	 сватби,	 кръще-
нета	и	първи	причастия.
	 Къпещи	 се	 и	 плажу-

ващи	 вече	 почти	 няма,	
но	гъмжилото	е	огромно,	
защото	 непосредствено	
преди	 плажа	 е	 паркът	
Los	 Fundadores	 (Осно-
вателите).	Посветен	е	на	
коренното	 население	 по	
тези	места,	на	маите.	Той	
е	 създаден	 на	 едно	 от	
най-оживените	 места	 в	
Плая	 дел	 Кармен,	 кога-
то	 той	 е	 бил	 само	 едно	
малко	 рибарско	 село.	
Мястото	 е	 било	 център	
за	 социални	 контакти,	
тук	 са	 си	 давали	 сре-
ща	 различни	 общности	
и	етноси.	Имало	е	малки	
игрища	 и	 спортни	 пло-
щадки,	където	хората	са	
се	 събирали	 да	 играят	
футбол,	 баскетбол,	 качи-
бол	 (вариант	 на	 волей-
бола).	Имало	е	кладенец,	
от	 който	 цялото	 село	 е	
черпело	 вода.	 Сега	 на	
негово	място	 се	 издига	
красив	павилион.
	 Но	 това,	 което	 при-
влича	 най-силно	 внима-
ние,	 е	 величествената		
скулптурна	 композиция	
Портал	 на	 ма-
ите	 (Portal	
M a y a ) ,	

оформена	 като	 арка.	
Под	 нея	 млади	 мъже	 и	
жени	 представят	 инди-
ански	 ритуали.	 Доколко	
са	 автентични,	 не	 мога	
да	 преценя,	 но	 опреде-
лено	 са	 комерсиални,	
защото	 всеки,	 пожелал	
да	се	снима	с	тях,	тряб-
ва	 да	 им	 плати,	 а	 и	 те	
от	 време	 на	 време	 оби-
калят	 с	 поднос,	 за	 да	
получат	 своята	 лепта.	
Най-впечатляващите	 фи-
гури	 в	 Portal	 Maya	 са	
две	 русалки,	 изплували	
от	дълбините	на	морето,	
хванали	се	за	ръце,	кои-

то	оформят	върха	на	ар-
ката,	 издигаща	 се	 на	 16	
метра	височина.	Под	тях	
се	 виждат	 скулптурните	
фигури	 на	 хора	 и	 мор-
ски	животни.	Не	липсват	
и	 ринговете	 за	 пелота,	
традиционната	 игра	 на	
маите.	
	 Бронзовият	монумент	
Portal	Maya	е	поставен	в	
края	на	2011	 г.,	една	 го-
дина	 преди	 загадъчната	
дата	 21	 декември	 2012	
г.,	 на	 която	 е	 посветен,	
и	 вече	 се	 е	 превърнал	
в	 емблема,	 неотменна	
част	 от	 идентичността	
на	 града.	 Както	 е	 из-
вестно,	 маите	 били	 ме-
тодични	 изследователи	
на	циклите	на	Слънцето,	

Луната	 и	 планетите.	
Те	разработили	
много	 точен	
к а л е н д а р ,	
който	показ-

вал	слънчевите	и	лунните	
затъмнения	 за	 стотици	
и	 хиляди	 години	 напред.	
Календарът	 внезапно	 и	
мистериозно	 свършвал	
на	 21	 декември	 2012	 г.	
Това	 е	 породило	 много	
тълкувания,	 пророчест-
ва	 и	 спекулации.	 Спо-
ред	 календара,	 на	 тази	
дата	 Слънцето	 щяло	 да	
достигне	 до	 центъра	 на	
Млечния	 път	 и	 заедно	
със	 Земята	 ше	 заста-
нат		в	положение,	което	
се	 случва	 веднаж	 на	 25	
800	 години.	Маите	не	са	
предсказали	 какво	 ще	
последва,	но	смятали,	че	
ще	 бъде	 нещо	 ужасно.	
Тази	 дата	 вече	 е	 в	 ми-
налото	и	знаем,	че	нищо	
такова	 не	 се	 е	 случило,	
но	много	хора	са	вярва-
ли	и	са	се	подготвяли	за	
галактическа	катастрофа.
	 На	 няколко	 метра	 от	
тях	 група	 мъже	 из-
пълняват	сложен	и	

доста	 опасен	
номер.	 Това	
са	 летящите	
изпълните-
ли	 на	 Па-
пантла ,	
н а р е -
ч е н и	

Voladores	 de	 Papantla.	
Действието	 се	 развива	
около	 метален	 пилон,	
висок	 близо	 30	 метра.	
Няколко	 мъже	 в	 черве-
но-бели	 индиански	 дре-
хи	 танцуват	 бавен	 танц	
около	 него	 под	 звуците	
на	 традиционни	 инстру-
менти.	След	това	петима	
от	 тях	 се	 изкачват	 на	
върха	на	пилона	по	тън-
ка	 стълба,	 изработена	 в	
него.	 Там	 се	 настаняват	
по	 страните	 на	 квадрат-
на	рамка,	която	може	да	
се	 върти	 около	 пилона.	
След	 кратка	 подготовка	
четирима	 от	 тях	 се	 из-
стрелват,	 вързани	 с	 въ-
жета	 за	 въртящата	 се	
рамка,	за	да	се	спуснат	
на	 земята.	 Летежът	 във	
въздуха	 е	 надолу	 с	 гла-
вата.	Петият	мъж	остава	
на	върха	на	пилона	и	от-
там	 осигурява	 музикал-
ния	 съпровод	 на	 пред-
ставлението,	 свирейки	
на	народни	инструменти.
Според	 митологията,	
този	 ритуал	 е	 създаден	
като	 молитва	 към	 бо-
говете	 да	 сложат	 край	
на	 голяма	 суша.	 Нача-
лото	 му	 се	 свързва	 с	
Папантла	(Papantla),	град	
в	 мексиканския	 щат	 Ве-

ракрус	 (Veracruz),	 осно-
ван	 от	 тотонаките	 (ин-
дианско	 племе).	 Името	
Папантла	е	на	езика	На-
уатл	 (Nahuatl),	 един	 от	
шестдесет	и	двата	езика,	
официално	 признати	 в	
Мексико,	 на	 който	 го-
ворят	 около	 1,5	 мили-
она	 души.	 Може	 би	 е	
интересно	 да	 се	 знае,	
че	доста	думи,	наложили	
се	в	българския	език,	са	
заемки	 от	 Науатл,	 на-
пример:	шоколад,	домат,	
какао,	 авокадо,	 чили,	
ацтек,	 оцелот	 (хищен	
бозайник	 от	 семейство-
то	 на	 котките).	 Също	 и	
имената	 на	 държавите	
Мексико	 и	 Гватемала	 са	
с	науатлска	етимология.
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